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POLÍTICA

EL PORTAVEU de Ciutadans (Cs) a 
Tortosa, Miquel Albacar, ha denunciat 
que l’acord entre Junts i el PSC posa els 
socialistes “al servei del separatisme”. 
Segons Albacar, “és evident que Ciuta-
dans és l’únic partit que defensa el cons-
titucionalisme i que vol millorar la quali-
tat de vida de tots els tortosins”. De fet, 

el portaveu de Cs va dir que “l’actual go-
vern de Tortosa, no garanteix la neutra-
litat de l’espai públic”. Albacar també va 
criticar que tant les ordenances fiscals 
presentades per Junts com el pressupost 
del 2020, que tampoc no va aprovar-se, 
no resolien les veritables necessitats de 
la ciutadania tortosina.  G.M.

Ciutadans ataca el PSC pel pacte

NOU PACTE A TORTOSA

Roigé allunya la moció de censura 
amb un govern entre Junts i PSC

 L’alcaldessa continuarà governant en minoria, 
però per ara evita un govern alternatiu d’esquerres

  Roig es converteix en el nou primer tinent 
d’alcalde i regidor d’Urbanisme, Cultura i Fires

Meritxell Roigé ha incorpo-
rat els tres regidors del PSC al 
govern municipal que fins ara 
ocupava en solitari Junts per 
Tortosa. Tot i que, almenys 
de moment, Roigé continuarà 
governant en minoria, l’alcal-
dessa ha sabut reforçar el seu 
equip de govern i alhora ha 
allunyat la possibilitat de què 
el PSC se sumés a una hipo-
tètica moció de censura amb 
Movem i ERC-Tortosa Sí. En 
sente sentit, Roigé ha recone-
gut que no ha estat gens difí-
cil assolir el pacte de govern 
amb el PSC, “l’únic grup” que 
després de les municipals ha 
fet propostes i “ha volgut tirar 
endavant la ciutat” amb Junts. 
De fet, ha dit que l’opció de la 
moció de censura “sempre ha 
estat desactivada”. Amb estes 
paraules, dites durant una en-
trevista a Canal 21 Ebre, Roi-
gé ha deixat clar que ha estat 
tranquil·la i convençuda que 
la moció de censura per apar-
tar-la de l’alcaldia no es faria. 
Així, els socialistes Enric Roig, 
Dolors Bel i Estefania Valdés, 
la nova regidora que substi-
tueix Manel de la Vega, s’han 
incorporat a l’equip de govern, 
al costat dels set regidors de 
Junts per Tortosa. L’anunci es 
va formalitzar el 8 de gener, 
només 24 hores després que 
Roig confirmés que el PSC re-
butjava l’oferta de participar 
en una moció de censura al 
costat de Movem i ERC-Torto-
sa Sí, que havien proposat als 
socialistes integrar un govern 

alternatiu d’esquerres. Es tan-
cava així l’anomenat ‘Compro-
mís per Tortosa’, un pacte que 
Roigé va reconèixer que “no 
s’ha fet d’un dia per l’altre”, i 
que té la voluntat de formar 
un govern encara “més fort” 
de 10 regidors, ja que no volen 
“posar línies roges” a ningú. 
Roig, que ja és el primer tinent 
d’alcalde i s’ocupa de les àrees 
d’Urbanisme, Cultura i Fires, 
ha remarcat que es tracta d’un 
pacte de “lleialtat, fidelitat i 
mà estesa”. A banda, Roig tam-
bé ha assumit les tasques de 
regidor de barri del Centre i 
Nucli Històric, amb una dedi-
cació parcial. Dolors Bel és ara 
la cinquena tinent d’alcalde i 
s’ocupa de les àrees d’Igualtat, 
Drets Civils, Memòria His-
tòrica, Participació Ciutadana 
i Transparència, a més del ba-
rri de Sant Llàtzer, mentre que 
Estefania Valdés assumeix 
Governació i SAC, i és la regi-
dora del barri de Remolins.
El ‘Compromís per Tortosa’ té 
com a principals acords pro-
gramàtics fixar l’atenció a ge-
nerar oportunitats laborals i 
desenvolupament econòmic, 
reserva una importància des-
tacada a l’actuació de la via 
pública i a la potenciació de la 
cultura, i segueix apostant per 
la descentralització i la poten-
ciació dels barris i pobles de 
Tortosa. A més, respecte a 
qüestions d’àmbit nacional, 
els socis apunten que expres-
saran les seues opinions de 
manera autònoma, i segons els 
posicionaments polítics pro-
pis. De fet, Roigé ha capejat 
amb certa solvència les críti-
ques per pactar amb el PSC. 

Un moment de la presentació del ‘Compromís per Tortosa’. // ALBERT PASCUAL.

La CUP demana valentia a Movem i ERC
Xavier Rodríguez ha deixat clar que la 
CUP de Tortosa continua apostant pel 
canvi, i ha obert la porta a sumar-se a una 
moció de censura liderada per Movem i 
ERC. Davant de l’acord de govern entre 
Junts per Tortosa i el PSC, Rodríguez ha 
remarcat que Tortosa “necessita un canvi 
de govern i de polítiques”. “Des del primer 
dia hem apostat per això, i el que seguim 
demanant tant a ERC com a Movem és que 
siguen valents”, ha dit Rodríguez, tot re-
cordant a Movem i ERC el seu compromís 

electoral de ser una alternativa. “Han de 
ser valents i presentar esta moció, perquè 
la CUP ja es va comprometre en el seu mo-
ment, i manté el compromís perquè Torto-
sa ho necessita”, ha insistit Rodríguez. En 
realitat, Rodríguez no ha estalviat críti-
ques a ERC i també a Movem, per haver 
estat “incapaços” de formar un govern 
d’esquerres durant els primers set mesos 
del mandat. La moció de censura, però, ne-
cessitaria que també fos signada pel regi-
dor de Ciutadans, Miquel Albacar.  

Gustau Moreno
TORTOSA 
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‘Qui dirà que no als terrenys de Renfe?’
 El portaveu del PSC afirma que el nou govern de 

Tortosa estendrà ponts polítics ‘cap a tot arreu’
 Roig no descarta incorporar Albacar al govern, 

però recorda que Ciutadans ja ha criticat el PSC

Enric Roig ha afirmat que el 
nou govern de Tortosa, for-
mat per Junts i el PSC, ha 
d’estendre ponts polítics “cap 
a tot arreu”. El nou primer 
tinent d’alcalde ha recordat 
que abans de les municipals ja 
va apostar per “un govern de 
concentració”, format per tots 
els grups municipals. Tot i que 
ha admès que seria un pacte 
difícil, Roig ha assenyalat que 
ell mateix ha sabut “passar 
pantalla” de les seues diferèn-
cies amb Meritxell Roigé o 
amb l’exalcalde Ferran Bel, i 
que ho ha fet “pel bé de Tor-
tosa”. Així, el també portaveu 
del PSC de Tortosa ha deixat 
clar que estendran ponts cap 
a Ciutadans, la CUP, ERC i 

Movem: “Amb cada projecte 
damunt la taula caldrà una ne-
gociació, caldrà comptar amb 
algun dels altres suports”, ha 
remarcat Roig en declaracions 
a Canal 21 Ebre.
“Haurem de pactar. Hi haurà 
temes importants que s’hau-
ran d’aparcar, per veure natu-
ralment com els podem tirar 
endavant. Però el que són els 
grans projectes de ciutat, com 
els terrenys de Renfe, les in-
fraestructures, el tercer pont, 
la Capital de la Cultura Ca-
talana… qui podrà dir que no 
a tot això?”, s’ha preguntat.  
“Algú podrà dir que no hem 
d’invertir en via pública, quan 
ho hem estat reclamant du-
rant tants anys? Algú dirà que 
no a desbloquejar els terrenys 
de Renfe? Algú dirà que no a 
les activitats de la Capital de 
la Cultura Catalana?”, ha in-

sistit el portaveu del PSC, tot 
admetent: “Doncs haurem de 
negociar”. 
A banda, Roig ha remarcat que 
el regidor de Ciutadans estava 
d’acord en el 99,9% del pres-
supost, que finalment va ser 
rebutjar per qüestions “supra-
municipals”. En este sentit, ha 
reiterat que el PSC no declina 
incorporar al govern a altres 
regidors de qualsevol forma-
ció política. Però ha fet notar 
que Miquel Albacar va criticar 
el PSC per haver pactat amb 
un partit sobiranista. Final-
ment, quant al pacte de govern 
amb Junts, Roig ha tornat a 
defensar la decisió del PSC, 
tot i que la seua primera opció 
era fer un govern d’esquerres 
amb Movem i ERC. Però ha 
conclòs que els republicans no 
volien pactar ni amb el PSC ni 
tampoc amb Junts. 

Gustau Moreno
TORTOSA 

Un moment de l’entrevista a Enric Roig. // C21.

NOU PACTE A TORTOSA

Jordi Jordan ha afirmat que 
Movem Tortosa continuarà 
“amb la mà estesa fins al fi-
nal del mandat”, per confi-
gurar una majoria alternativa 
a l’actual govern en minoria 
de Junts i el PSC. Jordan ha 
assenyalat que els socialistes 
es podrien repensar, si és cert 
que volien fer el govern d’es-
querres que van prometre a la 
ciutadania. Durant una entre-

vista a Canal 21 Ebre, el porta-
veu de Movem ha reiterat que 
continuaran oberts a fer una 
moció de censura per cons-
truir una alternativa al go-
vern de Meritxell Roigé.  En 
qualsevol cas, Jordan ha re-
partit crítiques al PSC i tam-
bé a Esquerra, a qui ha acusat 
de tenir por del creixement 
de Movem i de buscar “totes 
les excuses possibles”. De fet, 
Jordan ha dit que “l’egoisme” 
del socialista Enric Roig i del 
republicà Xavier Faura estan 
frustrant el canvi a Tortosa.

Per la seua banda, Faura ha 
afirmat que està “descartadís-
sim” que Esquerra-Tortosa Sí 
puga entrar al govern munici-
pal amb Junts i el PSC. Faura 
també ha manifestat que la 
possibilitat de presentar una 
moció de censura estarà da-
munt de la taula si continua el 
“col·lapse” de l’activitat mu-
nicipal i si l’aritmètica ho 
permet. Però Faura ha mati-
sat que sense “moviments po-
lítics” és complicat sumar la 
CUP i Ciutadans a una majo-
ria amb ERC i Movem. 

Movem culpa el PSC i ERC de frustrar el canvi
Gustau Moreno
TORTOSA

La roda de premsa de Movem per valorar el pacte. // CEDIDA. 
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Movem Terres de l’Ebre, nou partit
 La marca electoral es transforma ara en un 

partit polític amb personalitat jurídica pròpia
 El tortosí Jordi Jordan i l’alcaldessa del Pinell, 

Eva Amposta, nous coordinadors de la formació

Movem Terres de l’Ebre ja és 
una realitat. El 18 de gener va  
celebrar-se a Tortosa l’assem-
blea amb què la formació s’ha 
constituït formalment com a 
partit polític, amb personali-
tat jurídica pròpia. De fet, Mo-
vem neix com una formació 
política d’esquerres i ebrenca. 
Té com a objectiu la defensa 
de la justícia social i el progrés 
del territori. A més, han tingut 
en compte la paritat a l’hora 
de configurar una coordinació 
bicèfala, amb l’alcaldessa del 
Pinell de Brai, Eva Amposta, i 
el portaveu de Movem Torto-
sa, Jordi Jordan. La resta de 
membres de l’executiva terri-
torial són David Poy, regidor 
de Roquetes; Isabel García, 

regidora de Santa Bàrbara An-
tonio Álvarez, alcalde de Cor-
bera d’Ebre; Sònia Rupérez, 
regidora de Tortosa, Ramon 
Bellaubí, alcalde de la Sénia; 
Cinta Galiana, exregidora de 
Tortosa, Joan Moisés, exal-
calde de la Sénia; i Josep Ca-
sadó, de Móra la Nova. D’altra 
banda, els estatuts preveuen 
l’existència d’una assemblea 
regional on hi està repre-
sentada tota la militància de 
Movem Terres de l’Ebre i un 
Consell Regional on hi haurà 
membres de cadascuna de les 
agrupacions locals i tots els 
càrrecs electes del partit. 
Per la seua banda, Jordan va 
destacar que “per primera 
vegada s’ha vist la necessitat 
de crear un partit propi de 
les Terres de l’Ebre a partir 
dels valors d’esquerres, del 
republicanisme progressista, 

de l’ecologia i, sobretot, de la 
defensa de la regió de l’Ebre 
dintre de Catalunya amb l’ob-
jectiu de revertir la situació 
de discriminació que vivim”. 
A més a més, Eva Amposta va 
posar en valor la “pluralitat de 
les persones” que han estat ca-
paces d’agrupar-se en un mo-
viment polític que té en comp-
te el territori, i que volen ser 
“determinants en la construc-
ció d’un model de futur i de 
present a les Terres de l’Ebre, 
sobretot pensant en conceptes 
com la qualitat de vida i la pre-
servació dels valors ambien-
tals i paisatgístics”. 
Movem Terres de l’Ebre no 
descarta treballar conjunta-
ment amb altres formacions 
polítiques a nivell nacional, 
però sempre des de la singula-
ritat ebrenca i sense perdre la 
pròpia identitat.  

J.D. / G.M.
TORTOSA

Una imatge de l’assemblea fundacional de Movem. //  CEDIDA.

La federació d’ERC a les Te-
rres de l’Ebre va elegir el 25 
de gener la seua nova exe-
cutiva, en què Alfons Mont-
serrat continua com a pre-
sident, i amb la diputada 
flixenca Norma Pujol ocu-
pant la secretari general, un 
càrrec de nova creació. ERC 
és la primera força a les Te-
rres de l’Ebre i el que prete-
nen és que puga ser en una 

eina per al desenvolupament 
efectiu del territori. El con-
grés regional va celebrar-se 
a Arnes, amb la presència del 
coordinador nacional d’ERC 
i vicepresident de la Genera-
litat, Pere Aragonès, i també 
de Lluís Salvadó,  vicesecre-
tari general de coordinació 
interna i diputat al Parlament.
Al Congrés només s’hi va pre-
sentar una única candidatura 
integrada per Alfons Montse-
rrat, com a president, Norma 
Pujol com a secretària gene-
ral, i un equip de tretze mem-

bres de les quatre federacions 
comarcals. La candidatura va 
rebre el suport de la militància 
amb el 97,5% dels vots favora-
bles i el 2,4% d’abstencions.
Alfons Montserrat va explicar 
que “és una candidatura conti-
nuista que combina experièn-
cia amb gent jove que té gran 
capacitat de gestió”. A més, va 
destacar que és “un equip pa-
ritari”,  format per sis homes i 
set dones; on s’incorpora com 
a novetat la figura de la secre-
tària general, i que “manté un 
gran equilibri territorial, amb 

cinc membres del Montsià i 
del Baix Ebre, tres de la Ribera 
d’Ebre i dos de la Terra Alta”.
El  president d’ERC a l’Ebre 
va manifestar que continua-
ran “amb la vocació de liderar 
l’acció transformadora de les 
Terres de l’Ebre per conver-
tir-les en un territori homolo-
gat a la resta del país, modern, 
i on es pugui combinar preser-
vació i desenvolupament”.
Per la seua banda, la nova se-
cretària general Norma Pujol 
va explicar els principals ob-
jectius que s’han marcat. “Tre-

ballarem per seguir creixent 
perquè volem ser una eina útil 
per guanyar terreny en justícia 
social i igualtat d’oportunitats; 
d’aquí que ens marquem com 
a objectius augmentar la re-
presentació institucional que 
tenim, incrementar la militàn-
cia, i crear noves seccions lo-
cals”, va dir Pujol.    

ERC renova la presidència de Montserrat i 
incorpora Pujol a la direcció de la federació
Redacció
ARNES

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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EL PLE ORDINARI del mes de ge-
ner, el 13 de gener al vespre, va ser el 
primer en què es va formalitzar el nou 
govern municipal format per Junts 
per Tortosa i el PSC. De fet, va ser ne-
cessari reubicar els regidors a la sala 
de sessions. Com a primer tinent d’al-
calde, el socialista Enric Roig ja va 

seure al costat esquerre de l’alcaldes-
sa, Meritxell Roigé. També la regidora 
socialista Dolors Bel va ocupar un al-
tre seient de la bancada del govern, 
com a cinquena tinent d’alcalde. En 
canvi, la nova regidora del PSC, Esta-
fania Valdés, encara no disposava de 
l’acta i no va poder ocupar el seu 

seient, però va poder seguir el ple des 
del públic. La redistribució dels regi-
dors al plenari va desplaçar el grup 
d’Esquerra-Tortosa Sí al lloc del saló 
de sessions que fins ara ocupaven els 
tres regidors del PSC. Una situació 
nova, que donava una imatge molt 
clara del nou equilibri de poders.   

Roig ja seu a l’esquerra de Roigé

L’oasi ampostí
L’ALCALDE d’Amposta, 
Adam Tomàs, suspèn el ple 
de l’Ajuntament del 27 de ge-
ner perquè un regidor de Som 
Amposta no vol abandonar el 
saló de plens després de ser 
cridat a l’ordre fins tres cops. 
Al vídeo de la nit es pot veure 
i escoltar l’actitud desafiant 
del regidor, reptant l’alcalde 
a prendre mesures per fer-lo 
marxar del ple, perquè ell no 
vol. Expliquen els mitjans que 
la cosa no ha quedat aquí i 
que l’altre regidor del grup ha 
empès l’alcalde un cop suspès 
l’acte. Una llàstima, quin es-
pectacle!

ERA UN PLE per debatre la 
declaració de zona catastròfi-
ca del Delta després del tem-
poral Gloria, un objectiu clar, i 
que es podia suposar que uni-

ria tots els grups, o la majoria, 
per tirar endavant la sol·lici-
tud. Però la demagògia ha fet 
acte de presència, ja sigui per 
no parlar del que s’havia de 
parlar, o per aconseguir un 
protagonisme que no sé quin 
rèdit pot comportar. Encara 
falta per a les eleccions.

EL MATEIX DIA que passa 
això, a Barcelona el Parlament 
ha assumit la resolució de la 
Junta Electoral per la qual el 

president de la Generalitat 
deixa de ser diputat al Parla-
ment. Al matí la cap de llista 
de Ciutadans, a la ràdio, feia 
un discurs, com si el seu grup 
no crispés mai la vida política, 
i a la tarda protagonitzaven 
una imatge patètica, cridant 
“delinqüent” al President, tot 
el grup parlamentari, aconse-
guint que se suspengués el ple 
de la cambra. Rivera i Arrima-
das no hi són, però Carrizosa 
i Roldán tenen la lliçó apresa.

QUEDA LLUNY aquell “oasi 
català”, en el qual el Parla-
ment presumia d’unes formes 
de relació entre els diputats 
molt diferent de les que es 
veien a Madrid, sobretot amb 
l’aterratge de Ciutadans als 
escons del Parlament. Aquell 
tarannà dialogant i respec-
tuós es va perdre. Estàvem 
acostumats als espectacles, 
als tristos espectacles de 
Madrid, però no esperàvem 
veure’ls a Catalunya. I hi van 
arribar, sembla que per que-
dar-s’hi, mentre les urnes no 
diguin el contrari.

A LA NOSTRA CIUTAT no 
és el primer mandat de Som 
Amposta, anteriorment Pla-
taforma per Catalunya. I no 
és la primera vegada en què 
veiem sobreactuacions al ple. 

Amb actituds com la d’aquest 
ple, esperem que no acabi 
d’assentar-se als plens de 
l’Ajuntament l’estratègia de la 
crispació, com a Madrid i 
Barcelona, perquè no benefi-
cia ningú, ans al contrari. La 
defensa d’unes posicions, 
d’unes idees, es pot fer amb 
educació i respecte, i si hom 
no es veu capaç de fer-ho fa-
ria bé de no dedicar-s’hi o fer 
un esforç per aprendre’n. Al 
cap i a la fi, igual que passa 
amb determinats debats tele-
visius i programes de l’ano-
menada teleporqueria, les ac-
tituds són un exemple que es 
transmet a la societat. 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

Correbous d’ahir, d’avui i de sempre
L’ALTRE dia vaig llegir que 
Arturo Vidal tenia una qua-
dra de cavalls i que Antoine 
Griezmann n’acabava d’obrir 
una altra. Em va cridar l’aten-
ció que els dos es dediquessin 
a la cria de cavalls. Però so-
bretot em va cridar l’atenció 
que sortís a l’Sport amb tota 
la pressió que fa l’animalis-
me sobre els mitjans de co-
municació. Segurament se’ls 
ha escapat per ser un diari 
esportiu o bé és que els fut-
bolistes encara són els déus 
dels nostres temps i el futbol 
encara està per damunt del bé 
i del mal.

M’HE CRIAT a una ramade-
ria de brau de les de tota la 
vida, la dels Germans Mar-
galef d’Amposta. De menut, 
mon iaio em portava a donar 
sucrets a un bou que teníem 
tancat, l’Estrellito. Amb mon 
pare, als estius, anàvem totes 

les tardes a comptar els ve-
dells que creuaven pel camí 
del carril bici de l’Encanyissa-
da a la posta de sol. No entenc 
com es parla de maltracta-
ment animal quan es parla de 
bous a Catalunya. No ho en-
tenc perquè els nostres veïns 
de França, Aragó i València 
tenen en total 36.000 caps de 
bou de lidia i realitzen 20.000 
espectacles. 

EL BOU BRAU és un bon ges-
tor de biodiversitat als Parcs 
Naturals del Delta i dels Ports. 
Enriquint i regulant l’ecosis-
tema que habita al temps que 

els homes l’empobrim i el mal-
metem. No m’entra al cap com 
volen acabar amb la forma de 
vida d’esta raça a Terres de 
l’Ebre. Com intenten fer-nos 
sentir malament per defensar 
els usos i costums de la gent 
del Delta.

A LES TERRES de l’Ebre Re-
serva de la Biosfera el bou de 
lidia té una població estable de 
mil dos-cents caps gràcies als 
espectacles no cruents. Crec 
que no hi hauria d’haver mas-
sa debat en un país, Catalunya, 
on sobreviuen tres-cents caps 

mal contats de vaca de la raça 
de l’Albera i quaranta vaques 
de la raça pallaresa, un país on 
hem passat en cinquanta anys 
de dos-cents ramats de cabra 
blanca de Rasquera a cinc a 
dia d’avui. 

PER A MI parlar de bous és 
parlar de llibertat, és parlar 
d’ecologia, d’economia en zo-
nes rurals, és parlar d’identi-
tat. La gent del bou som gent 
amb coratge, joia al cor i amor 
pel territori que volem poder 
educar als nostres fills en els 
valors humanistes que el món 
del bou representa. Volem que 
les vaques braves continuen 
sent patrimoni del Delta. 

PACO PALMER

PRESIDENT DE L’ASSOCIACIÓ DE 

CRIADORS DE BOUS BRAUS DE 

LES TERRES DE L’EBRE

“El bou brau 

és un bon gestor 

de la diversitat als 

parcs naturals del 

Delta i dels Ports. 

(...) No m’entra al 

cap com volen 

acabar amb la 

forma de vida 

d’esta raça a 

Terres de l’Ebre. 

Com intenten 

fer-nos sentir 

malament per 

defensar els usos 

i costums de la 

gent del Delta“
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21 són les víctimes mortals 
que van haver-hi a les ca-
rreteres de les Terres de 
l’Ebre durant el 2019. A 
més, l’eix de l’Ebre va con-
centrar gairebé la meitat 
dels accidents mortals. De 
fet, mentre que les vícti-

mes mortals s’han reduït 
un 11% a les carreteres ca-
talanes, al Baix Ebre, al 
Montsià i a la Terra Alta la 
xifra es manté com el 2018, 
amb 21 víctimes mortals. A 
la Ribera d’Ebre, zero 
morts a les carreteres.  
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EDITORIAL

Roigé i la ineptitud de les esquerres tortosines
MERITXELL ROIGÉ no descarta acabar el mandat 
governant amb una minoria de 10 regidors, tot i que 
ha tornat a oferir als altres grups de l’Ajuntament de 
Tortosa formar un govern més ampli. En este sentit, 
un dels punts del document ‘Compromís per Tortosa’ 
assenyala que Junts per Tortosa i el PSC estan oberts a 
incorporar més grups al govern. Així, Roigé va deixar 
clar que obren la porta a pactar amb tothom que vul-
gui, perquè la voluntat de Junts i del PSC és no posar 
“línies roges” a ningú, a diferència del que han fet al-
tres formacions polítiques. De fet, l’alcaldessa ha re-
cordat que ja van oferir a ERC ampliar el govern, però 
el republicà Xavier Faura ha remarcat que això està 

“descartadíssim”. És a dir, que ERC no contempla for-
mar part del govern amb Junts i el PSC, com també 
va rebutjar (després de les municipals del maig) ree-
ditar el pacte de govern amb Roigé. La suma hauria 
garantit una majoria absoluta d’onze regidors, però els 
republicans no van acabar gens contents del mandat 
anterior, i preferien quedar-se a l’oposició. 
Durant els últims mesos, l’actualitat municipal ha po-
sat de manifest les enormes diferències que han sorgit
entre Junts i ERC. Qüestions com l’ampliació del tea-
tre auditori Felip Pedrell, el projecte del pavelló a l’an-
tic col·legi Sant Josep, les ordenances fiscals, o el blo-
queig al pressupost per al 2020, s’han sumat a altres 

desencontres entre Junts i ERC, com el futur aparca-
ment de l’Hospital de Tortosa Verge de la Cinta, la re-
ordenació de l’atenció primària, o la construcció del 
nou edifici oncològic. 
Paral·lelament, ERC ha fet tard a l’hora d’aixecar el 
veto al PSC, quan s’han decidit a fer un govern de can-
vi i d’esquerres amb Movem. Els socialistes, que a ulls 
d’ERC havien deixat de tenir l’estigma d’haver donat 
suport al 155, han acabat aliant-se amb Junts. En este 
sentit, Roigé ha sigut més intel·ligent i pragmàtica, tot 
desactivant durant un bon temps qualsevol intent de 
moció de censura liderada per Jordi Jordan, que es 
plany per la ineptitud de les esquerres tortosines. 

Parlem en català
CATALUNYA té molts fronts 
oberts per sobreviure. El 
principal és la de la llengua, 
que és i ha estat la base de la 
supervivència de Catalunya 
com a Nació. La nostra parla 
ens identifica i ens persona-
litza. Som diferents lingüís-
ticament i per això, des de fa 
segles, aquells que pretenen 
manar de les nostres coses i 
imposar-nos el seus criteris, 
no han dubtat mai en impe-
dir-nos expressar, escriure 
i, a l’escola, negar-nos l’en-
senyament la nostra llengua. 
Pertanyem a una societat que, 
per les raons òbvies, se’ns ha 
obligat de forma encoberta 
o directa, segons els casos i 
els moments, a estudiar la 
seva llengua, a la vegada que 
prohibint-nos els drets lin-
güístics que disposem com 
a poble. Les llengües naixen 
i moren, com les persones. 
Poden tardar segles, poden 
transformar-se poc a poc o 
poden desfer-se, si no exis-
teix la voluntat de servar-les 
pels que la usen.

LA VOLUNTAT de des-
truir-la, va començar per l’es-
glésia, quan els bisbes eren 
elegits pels reis i, des de la 
cort, clergues castellans se’ls 

destinava a les seus episco-
pals catalanes; a les visites 
pastorals escrivien en una 
llengua diferent a la dels 
rectors. Fins i tot, trobo do-
cuments de meitat del segle 
XVII, que els bisbes obliguen 
a escriure en castellà que els 
capellans no coneixen. És a 
partir del segle XVIII, des-
prés de la batalla d’Alman-
sa al sud i amb la caiguda de 
Barcelona i Cardona el 1714 a 
tot Catalunya, quan a les Au-
diències judicials s’obliga a 
parlar i redactar en castellà 
i es comença a ensenyar als 
seminaris la llengua imposa-
da. A partir del 1750, alguns 
eclesiàstics ja la coneixien i 
ja es troben algunes partides 
escrites en castellà.

TENIM UNA LLENGUA 
amb més de mil anys d’his-
tòria, nascuda de forma pa-
ral·lela a la resta de les llen-
gües romàniques d’Europa i 
malgrat aquesta coacció de 

voler-nos-la eliminar, mai els 
catalans ho hem consentit. 
Durant els segles XIII i XIV 
va ser la primera llengua li-
terària romànica i per tant 
té història i recorregut. És 
la nostra expressió genuïna i 
qualsevol intromissió l’hem 
combatuda, gràcies als sen-
timents familiars que gau-
dim vers ella. Sense dubte, 
les llengües més poderoses 
que ens envolten debiliten 
la nostra. Les dictadures re-
pressives dels darrers segles, 
malgrat no permetre l’en-
senyament, mai l’arribaren a 
destruir. A l’escola se’ns deia 
que s’havia de dirigir en cas-
tellà als que el parlaven i no 
fer-ho era un signe de “mala 
educació”. 

LA VOLUNTAT de la gent, 
per demostrar que sabia par-
lar el castellà, els feia expres-
sar en aquesta llengua quan 
es dirigia a qualsevol persona 
que no fos catalana. I aquest 

fet queda demostrat durant 
les darreres dècades per dos 
factors importants. El pri-
mer és que hem rebut als 
cinturons industrials milers 
de famílies d’arreu d’Espan-
ya que han pogut parlar el 
seu idioma matern amb total 
llibertat i no han tingut ne-
cessitat de conèixer el català 
per treballar. I el segon és que 
els catalans quan ens hem di-
rigit a ells, siguin espanyols 
o estrangers, ho hem fet en 
aquest idioma. Per què? Les 
raons eminents són les abans 
explicades de “la mala educa-
ció”. 

AMB LA IMMERSIÓ lin-
güística es va parar el cop. 
Tots els escolars podien 
conèixer el català per estu-
diar-lo. Però els pares, arri-
bats la seva majoria per in-
corporar-se directament al 
món del treball, mai van te-
nir la necessitat d’estudiar ni 
d’aprendre a parlar el català. 
A la llar familiar, com era na-
tural, parlaven el seu idioma, 
fos castellà, àrab o romanès. 
Els fills, alguns parlen en ca-
talà entre ells però el castellà 
s’introdueix amb més força a 
tots els segments de la socie-
tat. En grup, si algú canvia de 

llengua sempre és el català, 
mai el castellà.

LA RESPONSABILITAT 
per canviar aquesta tendèn-
cia la tenim les persones. Els 
catalans que el parlem habi-
tualment i també aquells que 
el coneixen, i per ser una ri-
quesa humanística que enfor-
teix els coneixements, sem-
pre s’hauria de dirigir en la 
nostra llengua a la resta de 
ciutadans. Quan anem a la bo-
tiga a comprar, al cambrer del 
bar, quan estem un grup 
d’amics, a l’esbarjo de l’esco-
la, al jutge, al policia… a to-
thom. Si no se’ns comprèn 
potser s’hauria de canviar de 
llengua. Però mai, per davant, 
dirigir-nos en castellà. Si vo-
lem mantenir la llengua cata-
lana, i que no s’acabi exhau-
rint, cal sensibilitzar-nos en 
aquest sentit. Altrament dins 
de poques generacions pot 
desaparèixer el català, cau-
sant un mal irreparable a les 
persones i a la societat. 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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Octavi Obèlix

La Catalunya buidada

EN UN RACÓ de la Gàl·lia, hi 
ha un poble que es resisteix a 
l’Imperi Romà, gràcies a una 
poció màgica que es prenen 
de forma puntual, en cas de 
necessitat, i que els atorga una 
força extraordinària. Però a 
un dels seus habitants, Obèlix, 
no li cal prendre’n mai, perquè 
va caure de petit a la marmita 
de la poció, i la seva energia és 
inesgotable.

FA ANYS que defineixo Oc-
tavi Serret, de Vall-de-roures, 
com l’Obèlix dels llibreters. 
Qui l’ha tractat alguna vegada, 
m’entendrà perfectament.

ÉS DIFÍCIL no caure seduït 
pel seu dinamisme, no deixar-
se hipnotitzar per la velocitat 
amb què t’explica els seixan-
ta-quatre projectes que porta 
entre mans, mentre ven una 
dotzena de llibres, tres bolí-

grafs de diversos colors, la re-
vista que sap que tant t’agrada 
i li recorda a una altre client 
que ha arribat el suplement 
dominical que va reservar, al-
hora que contesta el telèfon 
i fa una fotografia de grup al 
costat d’un autor que dedica 
exemplars a lectors que enca-
ra no saben que els compraran 
i que, en pocs segons, penjarà 
a les xarxes. Però la seva acti-
vitat no es limitava a l’àmbit 
de la llibreria, sinó que orga-
nitzava varietat d’activitats, 
trobades, xerrades, i l’impuls 
editorial de diversos llibres 

col·lectius.

OCTAVI mima els seus au-
tors, els truca per telèfon de 
tant en tant, i la seva prioritat 
no era fer presentacions, sinó 
reservar-los lloc al mític tam-
boret a dos pams de la caixa 
registradora, rere un pila de 
libres que gota a gota anava 
minvant.

JO EL VAIG conèixer grà-
cies a l’impuls de la Fira del 
Llibre Ebrenc, l’inici de mol-
tes coses, que tingué l’encert 
d’atraure aquest intrèpid lli-

breter a Móra d’Ebre, tot i la 
seva ubicació a la comarca 
aragonesa del Matarranya, o 
precisament per això. Sem-
pre recordaré la impressió 
que em va causar arribar per 
primera vegada a la llibreria 
Serret i veure l’aparador farcit 
de llibres ebrencs, inclosos els 
meus (en aquells anys era es-
trany aquest fet que hauria de 
semblar normal i, encara avui, 
moltes anomenades llibreries 
de les Terres de l’Ebre conti-
nuen sense fer-ho). I no tan 
sols a l’aparador, sinó al taulell 
principal, tot just entrar a la 
llibreria, a la seva vora, per tal 
de recomanar-los a la clientela 
de manera insistent. Tot just 
entrar aquell primer dia, va 
sortir a donar-me a la mà i em 
va dir pel meu nom, a mi, que 
era molt desconegut llavors (i 
ara també, no ens enganyem). 
I aquesta és la seva forma de 

ser, directa, entusiasta, enco-
manadissa.

MAI LI AGRAIREM prou la 
seva aposta pel llibre ebrenc, 
en concret, i pel llibre en ca-
talà, en general, fora dels lí-
mits arbitraris de Catalunya, 
que el portà a rebre el Premi 
Nacional de Cultura.

I FA UNES setmanes ens arri-
ba l’esglaidora notícia que la 
llibreria Serret tanca.

PERÒ CAL RECORDAR allò 
que vam aprendre a l’escola, 
que l’energia no s’esgota, es 
transforma, i Octavi seguirà 
sacsejant el món cultural, pot-
ser des d’una altra perspecti-
va, però segur que amb la ma-
teixa i màgica força. 

JESÚS TIBAU

ESCRIPTOR

LA MARXA de la gent que 
viu al món rural cap a la ciutat 
és un fenomen global que ja 
afecta bona part del planeta. 
En l’actualitat, les tendències 
poblacionals afavoreixen el 
creixement de les grans ciu-
tats. La meitat del planeta ha-
bita en el 2% del territori. En 
aquestes  últimes dos dècades, 
la població dels municipis de 
menys de 1.000 habitants ha 
patit un descens considerable, 
i el municipis petits han pas-
sat de concentrar el 4% de la 
població a l’any 2000 al 3% en 
2019.

CATALUNYA no és una ex-
cepció. El nostre territori pa-
teix un profund desequilibri 
entre diferents àmbits territo-
rials que l’articulen. Així, men-
tre l’àrea i la regió metropoli-
tana de Barcelona i les àrees 
costaneres del país tenen den-
sitats de població que van des 
dels 711,4 h/Km2 als 125,6h/
km2 de Tarragona; a les zones 
d’interior, i especialment a les 
de l’Ebre, la densitat pobla-
cional descendeix a un 53,9h/
Km2. Dintre de les Terres de 
l’Ebre també tenim desigual-
tats, la Terra Alta té una densi-
tat de població de 15,5h/ Km2 
i el Montsià és la més poblada 
amb 91,7h/ Km2, segons dades 

de l’IDESCAT del 2019.

L’OBSERVATORI de la Ru-
ralitat de Catalunya ha denun-
ciat que aquesta situació de 
despoblament d’alguns petits 
municipis està fent que tin-
guin dèficits importants per 
garantir la seva supervivència, 
ja que no disposen de la garan-
tia dels serveis bàsics, com la 
connectivitat tant en l’àmbit 
de la mobilitat com de la infor-
mació és deficient.Les retalla-
des durant la crisi –en col·le-
gis, en professors, en centres 
de salut, en hores de consulta 
mèdica, en la llei de depen-
dència, en oficines bancàries i 
caixers automàtics, en infras-
tructures...– han agreujat la 
situació dels  pobles petits, la 
immensa majoria envellits. Es-
tem davant d’un problema gra-
víssim de desigualtat. De nou, 
una Catalunya dual, i amb una 
enorme bretxa al mig, que ge-
nera ciutadans de primera i de 

segona, i aquests últims (per 
lo general més necessitats, ni 
que sigui per la seva edat) amb 
menys drets reals d’accés a 
serveis públics bàsics.

AQUEST FET, agreujat per 
la baixa natalitat, així com la 
manca d’oportunitats de  la 
joventut que viu al món ru-
ral un cop han acabat els seus 
estudis, provoca que hagin de 
marxar fora per poder desen-
volupar els seus coneixements 
i així buscar un futur profes-
sional adequat a les capacitats 
adquirides. Tot plegat fa que la 
Catalunya buidada sigui una 
greu realitat. 

UN DESPOBLAMENT que 
cal revertir perquè els espais 
rurals són imprescindibles per 
garantir el futur de la nostra 
societat, d’ells depèn la quali-
tat de la nostra alimentació, la 
regeneració de l’aire que res-
pirem, l’aigua que consumim, 

energia renovable que  cal 
produir, i la preservació de la 
biodiversitat i de les cultures. 
Les persones són un factor 
clau per a l’equilibri territorial. 
Cal retenir el talent al territo-
ri i evitar que només les grans 
concentracions urbanes siguin 
espais d’innovació i d’oportu-
nitats.

PER REVERTIR aquest des-
poblament ens cal un pla de 
xoc que contempli tota una 
sèrie d’actuacions de discri-
minació positiva envers les 
comarques rurals, amb l’ob-
jectiu d’impulsar el desenvo-
lupament  rural, la lluita con-
tra la despoblació i combatre 
les causes i les conseqüències 
d’aquest procés, per garantir 
una vida digna per a qui deci-
deixi habitar a l’entorn rural, 
complint així el principi cons-
titucional d’igualtat, llibertat 
i no discriminació de la ciuta-
dania, independent del lloc on 
visquin.

ÉS NECESSARI una bateria 
de mesures fiscals i financeres 
que facilitin l’activitat econò-
mica i la qualitat de vida de les 
persones que vivim en zones 
amb risc de despoblació. Me-
sures legislatives de suport a 
les zones rurals per impulsar 

decrets que afavoreixin als 
municipis rurals amb despo-
blació. Un pla d’inversions a 
les comarques rurals amb l’ob-
jectiu de capgirar el descens 
dels darrers anys en la despe-
sa d’infrastructures estratègi-
ques arreu del territori.

EN DEFINITIVA, ens cal un 
Pacte Nacional per lluitar con-
tra la Catalunya buidada i per 
aturar el despoblament rural. 
Hem d’emplenar la Catalunya 
buidada i oblidada si volem ser 
un país on tothom hi tingués-
sim cabuda. Entenem per 
equilibri territorial la igualtat 
d’oportunitats dels ciutadans i 
ciutadanes independentment 
del lloc on visquin. Tenir un 
país equilibrat significa, tal 
com estableix l’article 46.4 de 
l’Estatut de Catalunya, garan-
tir la diversitat dels seus pai-
satges, de les seves cultures, de 
les seves tradicions, de les se-
ves formes ancestrals de ges-
tionar un territori viu, i una 
distribució equilibrada al te-
rritori dels diferents sectors 
productius, els serveis d’in-
terès general i les xarxes de 
comunicació. 

FRANCESC MIRÓ

PRIMER SECRETARI 

DEL PSC D’AMPOSTA
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Per la governabilitat: ‘Compromís per Tortosa’
EL 8 DE GENER va ser un 
dia especial per als i les socia-
listes. D’una banda, perquè el 
company Pedro Sánchez va 
prendre possessió com a pre-
sident del govern d’Espanya 
amb voluntat i entesa per em-
prendre el diàleg per resoldre 
els problemes que tenim a 
Catalunya. I de l’altra, perquè 
vam entrar a formar part del 
govern a Tortosa.

SI PER ALGUNA cosa es ca-
racteritza el nostre grup mu-
nicipal és per la coherència 
política, la fidelitat a les nos-
tres idees i als nostres valors i 
principis i el compromís amb 
Tortosa i els tortosins i torto-
sines, tal com es va poder veu-
re en el ple de pressupostos.

PERQUÈ en política, sense 
coherència, no hi ha valors 
ni principis. En política, sen-
se valors i principis, no hi ha 
compromís. En política, sen-
se compromís, no hi ha acció 
ni servei a la ciutadania. El 
diàleg, la negociació i el pacte, 
és lo que ens defineix als i les 
socialistes de Tortosa, i sem-
pre l’estima per la ciutat, amb 
treball, treball i més treball. 
Aquestes són algunes de les 
premisses que ens han portat 
a materialitzar el ‘Compromís 
per Tortosa’, el pacte per al 

mandat 2019-2023 amb Junts 
per Tortosa.

A TORTOSA, els socialistes 
portem més de dotze anys a 
l’oposició, dotze anys en els 
que ha governat Convergèn-
cia i Esquerra, dotze anys en 
què hem exercit una oposi-
ció responsable, contundent 
i exigent, i en els que hem 
donat suport als projectes im-
portants de ciutat, fent apor-
tacions i fent propostes per a 
tirar endavant Tortosa. 

EN AQUEST TEMPS hem 
treballat des de l’oposició per 
la governabilitat de Tortosa 
amb propostes a les ordenan-
ces fiscals i als pressupostos 
de 2020, mocions i propostes 
en positiu per millorar la vida 
des tortosins i tortosines i do-
nant suport a les propostes del 
govern municipal i als grans 
projectes de ciutat que creiem 
que eren justes i necessàries, 
com ara el contracte de la ne-
teja viària i la recollida de re-
sidus urbans, i tot defugint del 

conflicte i de posicionaments 
estèrils a la contra.  

NO SOM EL PARTIT d’anar 
sempre a la contra, som el 
partit d’anar a favor dels nos-
tres pobles i ciutats, de Tor-
tosa, i dels tortosins i torto-
sines. Estem compromesos i 
volem treballar per Tortosa i 
no renunciem al seu futur. No 
vetem ni excloem a ningú a 
l’hora de treballar per Torto-
sa. Som el partit de la genero-
sitat i de la mà estesa, i no ens 
veuran posant línies roges. 
Els i les socialistes som gent 
seriosa, fema i compromesa, 
que treballem amb solvència 
i lleialtat.

EL PASSAT 26-M, la ciuta-
dania va parlar i el resultat 
és el que tenim, un consisto-
ri fragmentat que ens obliga 
a entendre’ns entre les dife-
rents formacions polítiques 
per configurar majories que 
permetin desenvolupar els 
projectes que Tortosa ne-
cessita. 

I AIXÍ HO HEM FET, no-
saltres, des de l’oposició, hem 
treballat per la governabilitat 
sent-ne molt conscients de les 
dificultats que suposa que la 
ciutat estigui governada per la 
força més votada amb només 
7 regidors i regidores en mi-
noria, dintre d’un consisto-
ri de 21 regidors i regidores, 
fruit de la impossibilitat de 
conformar majories alterna-
tives.

TORTOSA NECESSITA de 
grans acords per tirar enda-
vant davant d’aquesta greu 
crisi econòmica i social que 
ens està colpint. Tortosa ne-
cessita del treball de totes i 
tots. Tortosa necessitat molta 
generositat.

LA GOVERNABILITAT de 
Tortosa, una major estabilitat 
al govern, la nostra vocació de 
govern, la constant recerca 
del bé comú dels nostres veïns 
i veïnes i la capacitat de treba-
ll i de servei públic, són les 
raons que ens han fet dialogar 
per superar les diferències del 
passat i mirar cap al futur per 
treballar per Tortosa. Nosal-
tres no som el partit d’anar 
sempre a la contra, som el 
partit d’anar a favor dels nos-
tres pobles i ciutats, de Torto-
sa, i dels tortosins i tortosines.

EL ‘COMPROMÍS per Tor-
tosa’, és un pacte fonamentat 
en la lleialtat institucional i 
en la clara intenció de treba-
llar per la ciutat amb l’esforç, 
la dedicació i el compromís 
que això implica, sempre des 
del respecte mutu i posant 
per davant de tot Tortosa, els 
tortosins i tortosines.

UN GOVERN amb la volun-
tat de sumar i col·laborar, ja 
sigui de forma puntual o més 
estable, amb altres grups 
municipals, obert a la incor-
poració d’aquells grups que 
tinguin la veritable volun-
tat de treballar per la ciutat 
més enllà de posicionaments 
polítics diversos. La priori-
tat és Tortosa, no les nostres 
respectives formacions polí-
tiques.

EL REPTE que tenim al da-
vant és important, i som 
conscients que haurem de 
treballar molt, però la gover-
nabilitat de Tortosa és lo més 
important. El grup del socia-
listes a l’Ajuntament de Tor-
tosa, Dolors Bel, Estefania 
Valdés i jo mateix, empre-
nem aquesta responsabilitat 
amb il·lusió i ens posem, amb 
humilitat i fermesa, al servei 
de la ciutadania de Tortosa, 
Tortosa, sobre tot! 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDE 

I PORTAVEU DEL 

PSC DE TORTOSA

 OPINIÓ 

La descatalogació, primer pas cap a la retirada
DES DE LA COMISSIÓ 
per la Retirada dels Símbols 
Franquistes de Tortosa cele-
brem l’aprovació de la desca-
talogació del Monument del 
riu, i l’entenem com el pri-
mer pas cap a la seua retira-
da. És una votació històrica, 
que arriba, de forma casual, i 
ara sí, de forma simbòlica, 81 
anys després de l’entrada de 
les tropes franquistes a Tor-
tosa. Ens satisfà el resultat 
de la votació i l’evolució de la 
mirada i posicionament per 
part de determinats partits. 

AVUI TAMBÉ fa 11 anys del 
primer acte públic de la Co-
missió per la Retirada dels 
Símbols Franquistes de Tor-
tosa. No podem fer altra cosa 
que viure-ho com una petita 

victòria que no arriba de for-
ma gratuita: després de tants 
anys de lluita, d’arguments, 
de pedagogia, de sensibilit-
zació, d’insistència…, pensem 
que no és una quimera imagi-
nar i visualitzar Tortosa lliu-
re del monument franquista 
més gran de Catalunya, una 
vergonya monumental que 
tenim clavada al mig del riu 
des de fa gairebé 53 anys. 

VOLEM DONAR les gràcies 
a tota la gent que ha format 
part de la Comissió durant 

estos anys i a la gent i enti-
tats, locals o nacionals, que 
d’una manera o altra ens ha 
donat suport. Sens dubte la 
perseverança i la fermesa 
d’una majoria de país que 
se sent ofesa i avergonyida 
de veure en peu monuments 
feixistes que no cauen per 
inacció dels seus represen-
tants que tenen el deure de 
governar ha fet possible que 
s’aprove la moció per la des-
catalogació del monument 
que vam presentar a alcaldia 
des de la Comissió. 

ENS HAGUÉS agradat que 
per part de tot el consisto-
ri s’hagués votat a favor de 
la descatalogació del mo-
nument amb convenciment 
i per dignitat democràtica. 
Lamentem que l’alcaldessa 
Meritxell Roigé menystin-
ga o minimitze este acord 
dient que és un gest simbòlic, 
ja que en cas que arribe i 
s’aplique la Llei Catalana de 
Memòria Democràtica no la 
faria necessària. 

SIGA COM SIGA, des de la 
Comissió estarem atentes a 
que es facen els tràmits ade-
quats perquè la descataloga-
ció siga efectiva el més ràpida 
possible. Alhora continuarem 
treballant i reclamant a la 
Generalitat de Catalunya que 

agilitze la llei que ha de per-
metre i facilitar la retirada 
del monument. 

TAMBÉ, amb el nou esce-
nari que se’ns presenta, amb 
el monument descatalogat, 
podrem adreçar-nos al nou 
govern estatal o a instàncies 
estatals, per tal que doten de 
pressupost i vetllen perquè 
la Llei de Memòria Històrica 
siga útil i efectiva. 

ESPEREM i confiem que 
l’Ajuntament de Tortosa 
mantinga una actitud proac-
tiva en tot el procés fins acon-
seguir que la retirada del mo-
nument siga una realitat. 

COMISSIÓ PER LA RETIRADA 

DELS SÍMBOLS FRANQUISTES 

DE TORTOSA
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     OPINIÓ

Principis, Tortosa i Groucho Marx
L’HUMORISTA Groucho 
Marx ha passat a la història 
com un dels comediants més 
brillants del món del cine-
ma. Però també se’l recorda 
per les seues reflexions, en-
ginyoses i amb una punyent 
visió de les contradiccions 
i incoherències humanes. 
Una d’aquestes reflexions és: 
«Aquests són els meus prin-
cipis. Si no li agraden, en tinc 
d’altres». Brillant afirmació 
i plantejament de vida que 
a Tortosa ha adoptat Enric 
Roig, portaveu del PSC a la 
ciutat.

EN ELS DARRERS anys a 
Roig el vam poder escoltar 
infinitat de vegades lamen-
tant-se pel mal tracte que li 
dispensava el govern munici-
pal de Ferran Bel i Meritxe-
ll Roigé, que no van deixar 
perdre cap oportunitat per 
posar-lo en evidència en pú-
blic, especialment als plens 
municipals, on els atacs van 
arribar a fregar fins i tot l’in-
sult personal: des de «socia-
listo» a «covard», o fins i tot 

recordant als plens el «forat 
de més d’un milió d’euros» 
als comptes de l’IDECE pel 
quals passaria «a la història» 
el senyor Roig. De l’actual 
alcaldessa i anteriorment re-
gidora d’Urbanisme tampoc 
n’estava molt content, el por-
taveu socialista. Aprofitant la 
nefasta gestió de la reforma 
del pont de l’Estat fins i tot 
va arribar a demanar-li la di-
missió. Roigé no va dimitir, 
però mesos després Roig va 
caure de la presidència del 
Consell Comarcal del Baix 
Ebre arran d’una moció de 
censura que li van presentar 
ERC i el PDeCAT. Segons va 
afirmar el socialista a una te-
levisió local, la moció obeïa a 
interessos dels convergents 
de Tortosa. Certament, Roi-
gé va assistir a la materialit-

zació de la moció de censura 
des de la primera fila de la 
sala, fent burla per les xarxes 
socials de la defenestració 
del seu ara soci de govern. 

TENINT EN COMPTE tot 
plegat, semblava totalment 
lògic i coherent que Enric 
Roig es presentés a les pas-
sades eleccions municipals 
intentant abanderar el canvi 
i assegurant en una emissora 
de ràdio, dies després de les 
eleccions, que no pactaria 
amb Meritxell Roigé. Però la 
coherència sembla estar em-
parentada amb els principis 
de Groucho Marx. I el sen-
yor Enric Roig ha acabat en-
trant al govern de Meritxell 
Roigé, desdint-se de tot allò 
que havia defensat anterior-
ment i llançant les culpes als 

altres grups municipals que 
estem a l’oposició, als quals 
ens acusa d’haver frustrat 
el pacte d’esquerres. És ab-
solutament fals i un intent 
desesperat per justificar la 
seua traïció als principis més 
elementals de les esquerres 
i per disfressar les seues àn-
sies de protagonisme i poder. 

QUE NO ENS enganyi ni 
s’enganyi a ell mateix. Mo-
vem Tortosa no ha frustrat 
el pacte d’esquerres perquè 
l’hem defensat i el segui-
rem defensant fins al final 
del mandat. En canvi, sí que 
s’ha frustrat perquè el sen-
yor Roig ja tenia aparaulat 
el pacte de govern amb els 
postconvergents, aquella 
dreta que ell mateix ha titllat 
de «la més casposa i rància 
de Catalunya». Vam escol-
tar moltes vegades al porta-
veu socialista titllant Josep 
Monclús, l’exportaveu repu-
blicà, de «crossa» dels con-
vergents. I vés per on, ara és 
ell qui ha assumit el paper 
de crossa. Una crossa que a 

sobre és coixa, perquè recor-
dem que el govern municipal 
segueix estant en minoria. 

ROIG ha afirmat en els da-
rrers dies que entra al govern 
de Roigé per demostrar el 
que sap fer. Doncs endavant. 
Movem Tortosa estarem 
atents. Li desitgem sort i en-
certs. Que la ciutat no pot se-
guir perdent el temps. I men-
trestant, Movem Tortosa 
seguirem defensant el model 
de ciutat que creiem que ne-
cessita Tortosa. Un model 
basat en els valors d’esque-
rres, amb la transparència, la 
fi del caciquisme, la justícia 
social i el progrés com a pun-
tes de llança. Perquè Movem 
Tortosa sí que té uns princi-
pis i uns valors que cada ve-
gada comparteixen més per-
sones, com s’ha vist en les 
darreres eleccions munici-
pals. Uns principis i valors 
que estem convençuts que 
acabaran sent encara més 
majoritaris en els propers 
anys per fer una ciutat plena 
de futur i esperança. 

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE MOVEM TORTOSA

El conflicte estèril
POQUES COSES hi deu ha-
ver més absurdes a la vida 
que un conflicte estèril. És 
a dir, una confrontació de 
la que no en pot sortir cap 
avantatge o millora més enllà 
de l’enfrontament. A nivell 
personal es pot entendre que 
s’arribi a un punt en què no 
es pot aguantar més i s’escla-
ti de forma irreflexiva mal-
grat les conseqüències nega-
tives que ens puguin arribar. 
La psique de les persones és 
complexa i no som màquines 
lògiques. La racionalitat de 
les decisions de vegades està 
precisament en la irraciona-
litat de les mateixes.

ALLÒ QUE és comprensi-
ble a nivell personal, s’ha de 
posar en una balança quan 
s’exerceix una responsabili-
tat i de les pròpies decisions 
en depenen factors que afec-
ten a tercers. En política, per 
tant, els conflictes estèrils no 
són acceptables. Un dirigent 
o un grup de dirigents no po-
den portar un país a una si-

tuació de confrontació de la 
qual en bona lògica no en pot 
sortir res de bo i més aviat la 
societat en conjunt hi té més 
a perdre que a guanyar.

ELS CONTRARIS a la inde-
pendència diran que el pro-
cés independentista ha estat 
un conflicte estèril. Com gai-
rebé tot a la vida, és una opi-
nió legítima. El meu parer és 
que no ha estat gens impro-
ductiu. Ben al contrari, ha 
servit per posar damunt de la 
taula els límits antiliberals de 
l’evolució que ha pres l’Estat 
espanyol per una interpre-
tació cada cop més parcial i 
restrictiva d’una Constitu-
ció que, ben entesa, ens po-
dria haver donat joc a tots i 
que, per contra, amenaça a 

col·lectius que van molt més 
enllà de l’independentisme.
La repressió policial i judi-
cial són els darrers bastions 
d’aquest Estat i falta veure 
que sigui capaç de mante-
nir-los per massa més temps. 
Si els espanyols saben apro-
fitar l’ocasió en poden sortir 
amb una democràcia homo-
logable a les més avançades. 
I això també beneficia a 
aquells catalans que pensem 
que el dret a l’autodetermi-
nació és la millor manera de 
resoldre de forma pacífica 
diferències de criteri sobre 
quina ha de ser l’organització 
política que més bé s’adapta 
a una societat determinada. 
La història, la llengua, la cul-
tura, una millor gestió dels 
recursos, la justícia social, 

poden ser elements que a ni-
vell individual ens permetin 
a cadascú de nosaltres pren-
dre una posició segons les 
pròpies preferències. Però la 
decisió s’ha de prendre per 
una àmplia majoria, respec-
tant els drets de les minories 
i sempre a través de les ur-
nes. 

EL QUE HEM APRÈS, o 
hauríem d’haver après, per 
part de l’independentisme, 
és que per conformar un de-
mos de nova creació cal una 
majoria incontestable que no 
pugui variar fàcilment en un 
període curt de temps donant 
lloc a una involució que ge-
neri inestabilitat. O dit d’una 
altra manera, hem après que 
cal ampliar la majoria social 
partidària de la creació d’una 
república catalana en el marc 
de la Unió Europea. De fet, 
ja ho sabíem. Per això hem 
insistit durant anys en la ce-
lebració d’un referèndum i 
hem dit que n’acceptaríem 
el resultat. Per això vam fer 

el 9-N i l’1-O davant la im-
possibilitat de portar a ter-
me un referèndum acordat. 
Malauradament, l’Estat ha 
aconseguit que ni l’un ni l’al-
tre esdevinguin homologa-
bles. I en la resta de proces-
sos electorals convencionals, 
l’independentisme encara no 
ha estat capaç de demostrar 
aquella majoria àmplia i es-
table a la que feia referència 
abans. Pretendre culminar 
el procés en aquestes condi-
cions és estèril. 

EN LA MEVA opinió, cal 
continuar treballant per am-
pliar la majoria. Cal posar 
l’Estat Espanyol al límit de 
les seves contradiccions. Els 
presos polítics, els exiliats i 
la resta de represaliats estan 
fent, amb un gran sacrifici, 
una feina excepcional en 
aquest sentit. Ja se n’estan 
començant a recollir els 
fruits. I, sobre tot, cal evitar 
els conflictes estèrils que 
només ens portaran a fer 
passos enrere. 

JOSEP F. MORAGREGA
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Final agònic
EL NOU ATAC a les ins-
titucions catalanes que ha 
suposat la resolució de la 
Junta Electoral –avalada pel 
Tribunal Suprem– de des-
posseir el president Quim 
Torra de la seva acta de di-
putat, i l’execució per part 
de la presidència del Parla-
ment d’aquesta resolució, 
ha evidenciat la divisió total 
entre els socis del Govern i 
la feblesa d’una legislatura 
que ha quedat vista per a 
sentència.

UN ACATAMENT d’una 
decisió injusta que de no 
fer-se hagués posat en perill 
la institució del Parlament, 
ja que si Torra participava 
les votacions podien ser im-
pugnades i anul·lades. Una 
situació diabòlica que calia 
afrontar amb intel·ligència 
i flexibilitat. El no acord en 
una negociació ‘in extremis’ 
ha abocat els independentis-
tes a una nova crisi política. 
La inversemblant situació i 
els atacs gratuïts entre so-
cis del Govern no ajuden en 
res, a l’igual que no ho fa la 
desobediència simbòlica. 
Més que un embat a l’Es-
tat sembla un embat con-
tra ERC, preparant el camí 
dels post-convergents per 
a les properes eleccions ca-
talanes. Un incomprensible 
desacord entre les forces in-
dependentistes que JxCAT 

està utilitzant per a guanyar 
el relat i intentar remuntar 
en les enquestes. Un trenca-
ment de la confiança en què 
la compareixença al Parla-
ment –dels presos polítics 
membres de l’anterior go-
vern– en la comissió del 155, 
ha estat un miratge d’unitat 
d’acció contra la repressió 
i la judicialització. La po-
tència de les seves paraules 
ha estat un toc d’atenció als 
partits, reclamant-los uni-
tat estratègica –que no uni-
formitat– per a tornar-ho 
a intentar. Una jornada de 
treva en la lluita descarnada 
pel govern de la Generalitat, 
que ha donat pas a una com-
pareixença d’urgència en la 
que Torra ha traslladat que 
anunciarà la data de les elec-
cions un cop el Parlament 
aprovi –per responsabili-
tat– els pressupostos. Uns 
comptes necessaris per a 
avançar en polítiques socials 
i actualitzar els prorrogats 
des del 2017 que no haurien 
de convertir-se en una eina 
partidista, i que arribaran de 
la mà d’un Govern agònic. 

Una decisió del president To-
rra per a intentar mantenir el 
control dels tempos polítics 
abans que el Tribunal Su-
prem dicti sentència ferma 
sobre la seva desobediència. 
En aquest sentit, Torra no ha 
convocat eleccions immedia-
tes perquè dins del seu grup 
parlamentari hi ha hagut 
sectors que l’han pressionat 
per aguantar, almenys, fins a 
l’aprovació dels comptes. És 
el cas dels presos polítics de 
JxCAT així com dels afins al 
president Puigdemont. Cal 
recordar que JxCAT no té 
encara candidat efectiu, més 
enllà del simbolisme de Car-
les Puigdemont –que no està 
disposat a tornar–, i que ne-
cessita temps per a reorde-
nar el seu espai polític. Així 
doncs, totes les mirades es si-
tuen en l’acte del Consell de 
la República a Perpinyà del 
proper 29 de febrer, on es po-
dria donar el tret de sortida a 
la campanya. Les reaccions a 
l’anunci del president Torra 
no s’han fet esperar, ERC i 
els Comuns respecten la de-
cisió i celebren que es puguin 

aprovar els pressupostos, la 
CUP exigeix la convocatòria 
de l’Assemblea d’electes per 
a refer l’estratègia indepen-
dentista davant la desorien-
tació de la majoria parla-
mentaria, el PSC demana 
eleccions abans d’aprovar els 
pressupostos, i el PP i Ciu-
tadans continuen en la seva 
estratègia de judicialització 
de la política presentant que-
rella rere querella contra els 
líders independentistes i re-
clamant a Pedro Sánchez un 
nou 155 per fer fora a Torra 
i convocar eleccions imme-
diates.    

LA DECISIÓ transcenden-
tal d’ERC s’ha basat en què 
no vol desobediències es-
tèrils que només aportarien 
més repressió; no obstant, 
la judicialització no cessa. 
En aquest sentit, el Tribunal 
Constitucional obre la possi-
bilitat de la via penal contra 
el president del Parlament, 
Roger Torrent, i dos mem-
bres de la Mesa per permetre 
la tramitació de la resolució 
dels partits independentis-
tes que reiterava la defensa 
de l’autodeterminació i la 
reprovació de la monarquia, 
com a resposta a la sentèn-
cia de l’1-O. Així mateix, el 
Tribunal de Comptes recla-
ma quatre milions d’euros al 
govern de Puigdemont per 
l’organització de l’1-O, i la 

JEC fa cas omís a la doctrina 
Junqueras dictada pel TJUE 
imposant a Clara Ponsatí que 
ha de jurar la constitució per 
a ser eurodiputada. Un pano-
rama desolador que sols posa 
pals a les rodes del diàleg. Un 
diàleg que passa per una pri-
mera reunió entre executius 
que ni el president Torra ni 
cap partit hauria d’utilitzar 
de forma electoralista, sinó 
que s’han de fer els esforços 
necessaris per a que sigui un 
instrument útil per afrontar 
des del diàleg el conflicte po-
lític amb Catalunya. No obs-
tant, tots els esdeveniments 
d’ara fins a les eleccions se-
ran en clau partidista, en una 
pugna acarnissada pel relat 
en la que serà la batalla de-
finitiva entre ERC i JxCAT. 
L’executiu del PSOE i Unides 
Podemos ho sap i tem que 
aquesta situació pugui fer re-
cular a ERC en la deliberació 
dels comptes estatals. Tot i la 
investidura, les arenes move-
disses de la política catalana 
poden tornar a arrossegar el 
govern de Sánchez-Iglèsias a 
la inestabilitat. 

UN NOU escenari polític, 
del que després de les elec-
cions haurà de sorgir una 
nova majoria per a refer 
ponts i ampliar aliances en el 
camí per a exercir definitiva-
ment el dret a l’autodetermi-
nació. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL

 OPINIÓ 

Comunicat de Tortosins pel Monument
DAVANT la proposta apro-
vada pel Ple -amb l’excepció 
del vot negatiu de Ciuta-
dans- relativa a la descata-
logació del monument a la 
batalla de l’Ebre, des de Tor-
tosins pel monument volem 
manifestar que: 

EL 25 D’ABRIL del 2016, 
el ple de l’Ajuntament va 
aprovar la celebració d’una 
consulta per a decidir el 
futur  del monument a la 
batalla de l’Ebre amb el su-
port de CiU, ERC, PSC i 
Movem Tortosa. En aques-
ta, els ciutadans vam poder 
escollir entre dues opcions: 
“retirar-lo i museïtzar-lo” 
o “mantenir-lo, reinterpre-

tar-lo i contextualitzar-lo” 
per a promoure la memòria 
històrica i la pau.

AQUESTA consulta es va 
celebrar el 28 de maig del 
mateix any, amb uns nivells 
de participació molt supe-
riors als esperats pel consis-
tori i amb un mandat clar de 
la ciutadania: reinterpretar 
el monument per a conver-
tir-lo en un signe de pau i 

reconciliació (recordem que 
aquesta opció va rebre el 
68’36% dels vots emesos; és 
a dir, 7 de cada 10 dels torto-
sins que hi van participar). 

LA MATEIXA nit de la con-
sulta, tant l’alcalde com la 
immensa majoria dels grups 
municipals van assumir el 
mandat ciutadà com a pro-
pi, comprometent-se a im-
pulsar la reinterpretació, fet 

que ha anat figurant entre 
els reptes del consistori en 
els darrers anys. 

LA COMISSIÓ per la retira-
da dels símbols franquistes 
de Tortosa, lluny d’acceptar 
la voluntat de la ciutadania 
tortosina i amb una actitud 
clarament inquisitorial va 
manifestar la voluntat de 
guanyar amb pressions i als 
despatxos allò que clara-
ment va perdre a les urnes. 

ELS TORTOSINS vam veu-
re amb estupefacció com 
tots els grups municipals a 
excepció de Ciutadans vo-
taven en contra d’allò que es 
van comprometre a realit-

zar; amb un clar menyspreu 
a la sobirania de Tortosa. 

PER TOT AIXÒ, des de la 
plataforma Tortosins pel 
Monument demanem als 
grups municipals que  com-
pleixin amb el compromís 
que van adquirir, mantenint 
el monument com a símbol 
de pau i reconciliació. 

I EN CAS que es segueixi ac-
tuant en contra de la voluntat 
dels ciutadans, estudiarem la 
interposició de les accions le-
gals oportunes i instarem a la 
ciutadania a mobilitzar-se 
com ho va fer quan va ser cri-
dada a les urnes.  

TORTOSINS PEL MONUMENT
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FINS A 236 PERSONES van trobar 
feina al 2019 gràcies a les polítiques ac-
tives d’ocupació de l’Ajuntament d’Am-
posta. Esta és una de les principals xifres 
de l’activitat d’esta d’àrea, que durant 
l’any passat va atendre 1.535 persones 
i 178 empreses, amb un pressupost d’1,5 
milions d’euros. També es van gestionar 

ajudes a la contractació per a empre-
ses de prop de 310.000 euros. L’alcalde 
Adam Tomàs ha posat de relleu la tasca 
realitzada per reduir la taxa d’atur, ara 
del 12%. Tomàs remarca que l’objectiu és 
continuar treballant per situar este per-
centatge al voltant del 8-9%, com abans 
de la crisi econòmica.  C.B.

Amposta troba feina a 236 persones

AMPOSTA

Màxima tensió al ple d’Amposta
 L’alcalde Adam Tomàs aixeca la sessió després de 

cridar tres vegades a l’ordre Aliau, de Som Amposta
 El govern d’ERC i el PSC demanen la dimissió 

del portaveu de Som Amposta, Germán Ciscar

El ple de l’Ajuntament d’Am-
posta no va poder aprovar el 
27 de gener passat sol·licitar al 
govern espanyol la cataloga-
ció de zona catastròfica arran 
del temporal Glòria. L’alcalde 
va haver de suspendre el ple 
després que el regidor de Som 
Amposta, Fèlix Aliau, va ne-
gar-se a abandonar el saló de 
sessions quan Adam Tomàs va 
cridar-lo a l’ordre fins a tres 
cops.  En acabar el ple, Tomàs 
va escriure al seu Facebook 
que havia sigut un ple “molt 
desagradable”, i que havia re-
but una empenta del portaveu 
de Som Amposta. “Situacions 
que ja s’han donat altres cops 
i que no tolerarem. Tothom 
pot defensar postures i parlar, 
però l’agressió física i verbal 
és absolutament injustifica-
ble”, va dir Tomàs. 
L’endemà, l’equip de govern 
d’Esquerra d’Amposta i els re-
gidors del PSC i Junts, a l’opo-
sició, van escenificar la seua 
unitat davant dels fets ocorre-
guts durant i després del ple, 
un cop que l’alcalde es va veu-
re obligat a suspendre la sessió 
per la desobediència del regi-
dor de Som Amposta. A més a 
més, Tomàs va confirmar que 
després del ple fins i tot va re-
bre l’empenta del portaveu de 
Som Amposta, Germán Cis-
car, i que un regidor republicà 
va haver d’intervenir-hi per 
evitar que fos agredit. És per 
això que l’alcalde va reclamar 
al president de Som Amposta, 
Josep Dalmau, la dimissió del 
portaveu municipal d’esta for-
mació, que a les eleccions del 
maig del 2019 va concórrer 
substituint Plataforma per Ca-

talunya (PxC).
En la mateixa línia, l’alcalde 
d’Amposta va remarcar que 
l’historial d’agressions verbals 
i físiques per part de Ciscar és 
llarg i intolerable, i per això va 
insistir a demanar la seua di-
missió. Tomàs també va parlar 
de “posar un cordó sanitari” a 
unes actituds “inacceptables”, 
i va advertir que no es farà cap 
deferència cap al grup muni-
cipal de Som Amposta, més 
enllà d’allò que siga d’obligat 
compliment, si Ciscar no pre-
senta la seua dimissió.
Per la seua banda, la porta-
veu del PSC, Anna Tomàs, va 
lamentar la falta de respecte 
mostrada a la institució i als 
regidors que en formen part, 
i va sumar-se a la petició de 
dimissió de Ciscar. Finalment, 
el portaveu de Junts per Am-
posta, Manel Masià, no va su-
mar-se obertament a la petició 
de dimissió de Ciscar, però sí 
que va voler remarcar que les 
agressions físiques i verbals 
són intolerables.
En concret, el govern d’Esque-
rra d’Amposta tenia previst 
sol·licitar al govern espanyol 
la catalogació de zona catas-
tròfica. Tomàs va xifrar en uns 
400.000 euros el cost de la re-
paració dels desperfectes del 
temporal Glòria, principal-
ment al Poblenou del Delta i a 
la urbanització dels Eucalip-
tus. Al ple suspès també es 
portava a aprovació una moció 
subscrita per tots els grups 
municipals d’Amposta, que re-
clamava la millora dels serveis 
ferroviaris a l’Ebre. 

Un moment de la compareixença conjunta d’Esquerra, el PSC i Junts. //  A. PASCUAL.

Suport dels alcaldes del Montsià a Tomàs

ERC d’Amposta, Junts per Amposta i el 
PSC han demanat al president de formació 
Som Amposta, Josep Dalmau, la dimissió 
del seu portaveu municipal, German Cis-
car. Segons l’alcalde, en acabar el ple, als 
passadissos de l’Ajuntament, Ciscar el va 
empentar i va donar un cop a la cara a un 
dels regidors d’ERC, Pau Cid. Així, els tres 
grups municipals s’han alineat per fre-
nar les actituds agressives del regidor de 
Som Amposta amb excàrrecs municipals, 
periodistes i amb els regidors actuals. En 
este sentit, Adam Tomàs ha recordat que 
la modificació del ROM (Reglament Orgà-
nic Municipal) ja es va plantejar a l’inici 
d’este mandat per regular els temps d’ex-
posició, rèplica i contrarèplica, després de 
patir “insults i faltes de respecte” de Cis-
car en els plenaris del mandat anterior.

De la mateixa manera, també els alcaldes 
del Montsià s’han solidaritzat amb l’alcal-
de d’Amposta, pels fets ocorreguts amb els 
regidors de Som Amposta al ple de l’Ajun-
tament. Així, a través d’un comunicat, el 
Consell d’Alcaldes del Montsià ha con-
demnat l’actitud dels regidors German 
Ciscar i Fèlix Aliau, que qualificen “d’into-
lerables”. En este sentit, els alcaldes de la 
comarca consideren que aquests compor-
taments “superen tots els límits, són inad-
missibles i no tenen cabuda a les societats 
democràtiques”. A més a més, recorden 
que, amb la normativa vigent, els alcaldes 
ostenten el deure de mantenir l’ordre als 
plens municipals, i per tot plegat també 
demanen respecte a totes aquelles perso-
nes que els formen, per tal de poden facili-
tar la seua tasca.  

G.M. / C.B.
AMPOSTA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Un PAM amb 166 compromisos
 El govern d’Esquerra d’Amposta presenta un 

document amb actuacions ‘irrenunciables’
 Tomàs destaca la reubicació de la Policia Local 

o la millora integral del pavelló firal 1 d’Octubre

Adam Tomàs va presentar el 
29 de gener el nou Pla d’Acció 
Municipal (PAM) per al man-
dat 2019-2023. Un total de 
161 actuacions que el govern 
d’ERC d’Amposta veu “irre-
nunciables”, distribuïdes en 
les sis grans àrees del consis-
tori: Territori i Sostenibilitat, 
Serveis Socials i Serveis a les 
Persones, Desenvolupament 
econòmic, indústria i ocupa-
ció, Serveis Generals i Govern 
Obert, Projecció de la ciutat i 
Poble Nou i Nuclis Aïllats. “És 
el full de ruta que ha de mar-
car l’acció de govern en totes 
les regidories de manera tem-
poralitzada”, va dir Tomàs: 
“Són 161 actuacions concretes 
i a les quals ens comprome-
tem a donar compliment fins 
al maig del 2023; però això no 
vol dir que siguin les úniques 
que farem”. “Amb el PAM vo-
lem, a més, posar a l’abast de 
la ciutadania una nova eina, 
en benefici de la transparèn-
cia, perquè pugui fiscalitzar 
l’acció de govern i que ens 
serveixi a nosaltres per fer 
retiment de comptes”, va dir. 
Tomàs també va recordar que 
el PAM és un document de 
“mínims” i és un “document 
viu” que pot anar variant-se i 
ampliant-se en funció de ne-
cessitats sobrevingudes.
Entre les 161 actuacions que 
figuren al PAM, l’alcalde en 
va voler destacar algunes com 
la reubicació de la comissaria 
de la Policia Local en un es-

pai de titularitat municipal, 
l’impuls de l’aparcament de 
l’Hospital Comarcal, el pla 
d’acció de millora dels carrers 
i el pla d’acció de millora dels 
camins, la renovació tecnolò-
gica de l’Hospital Comarcal, 
la promoció d’habitatges per 
a joves al nucli antic, habilitar 
un equipament que faci fun-
cions d’alberg juvenil, la crea-
ció de l’aula d’estudi als bai-
xos de la Biblioteca, la millora 
del pavelló 1 d’Octubre, l’inici 
de l’activitat del FabLab, les 
obres de la segona fase de 
la rehabilitació del Mercat 
Municipal, la finalització del 
canvi d’enllumenat, la creació 
de la taula d’entitats culturals 
del municipi o la creació de la 
Nit de la Cultura d’Amposta, 
així com potenciar una ofer-
ta gastronòmica vinculada 
a la façana fluvial i al riu, la 
rehabilitació de l’Església del 
Poble Nou o la reurbanització 
de la carretera del Poble Nou.
Segons l’Ajuntament, també 
són destacables les actuacions 
en matèria urbanística dins el 
nucli urbà como la urbanitza-
ció de l’avinguda Generalitat, 
entre l’avinguda Josep Tarra-
dellas i el carrer Sebastià Juan 
Arbó, la continuació de l’avin-
guda Josep Tarradellas fins a 
l’avinguda Santa Bàrbara o la 
reurbanització de l’avinguda 
Catalunya i de la plaça Lluís 
Companys, entre d’altres. 

G.M. / C.B.
AMPOSTA

Un moment de la presentació del PAM per part del govern d’Amposta. // CEDIDA.

AMPOSTA

 MUNICIPIS 

Masià demana el PAM i Esquerra el presenta
El portaveu de Junts per Amposta, Manel 
Masià, va començar el 2020 carregant con-
tra el pressupost que el govern d’Esquerra 
va aprovar el 20 de desembre passat. El 3 de 
gener, Masià va convocar els mitjans per re-
iterar que es tractava d’un pressupost “des-
equilibrat”, tot contraposant els 11 milions 
d’euros de la partida de personal a les inver-
sions, que en canvi reben un milió d’euros. 
Segons Masià, Amposta té un nivell d’inver-
sió de poble, no de ciutat. De fet, va compa-
rar el percentatge inversor d’Amposta amb 
altres poblacions veïnes com Deltebre o 
Tortosa. A més, va acusat el govern d’Adam 
Tomàs de crear nous impostos, o de pujar 
els actuals, per poder cobrir serveis muni-
cipals bàsics.
Segons Masià, la major pressió fiscal no ha 
servit per mantenir la ciutat o a crear espais 

de creixement econòmic, sinó per fer més 
festes i altres despeses supèrflues.
Quant a les obres anunciades però encara 
no realitzades o no enllestides, Masià va ci-
tar el nou pàrquing de l’hospital, el FabLab 
o el pavelló 2. Finalment, el portaveu de 
Junts va dir que el govern d’Esquerra es 
basa en la improvisació, i per això va tornar 
a reclamar la redacció d’un pla d’actuació 
municipal (PAM).Un PAM que el govern 
d’Adam Tomàs no va trigar a presentar. El 
29 de gener, els republicans van presentar el 
PAM 2019-2023 per a la ciutat d’Amposta.  

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Tortosa descataloga el monument  
 El ple aprova per primer cop, amb el vot de 20 

dels 21 regidors, el primer pas per a la retirada
 Només el regidor de Ciutadans defensa el 

resultat de la consulta ciutadana del 2016

El ple de Tortosa va aprovar 
el 13 de gener l’inici del pro-
cés per descatalogar el monu-
ment franquista de la Batalla 
de l’Ebre. Ho va fer amb una 
moció proposada per la Co-
missió per la Retirada dels 
Símbols Franquistes de Tor-
tosa, que van fer seua i van 
presentar conjuntament els 
grups municipals de Junts, 
Movem, Esquerra, PSC i CUP. 
I ho ha van fer un 13 de ge-
ner, data en què durant el 
franquisme es commemora-
va “la liberación de Tortosa”, 
és a dir, l’ocupació total de la 
ciutat per part de les tropes 
feixistes. La moció només va 
rebre el vot contrari del re-
gidor de Ciutadans, Miquel 

Albacar, que va defensar el 
resultat de la consulta ciu-
tadana realitzada el 2016, 
en què va guanyar l’opció de 
mantenir i reinterpretar el 
polèmic monument.

Un gest simbòlic?
El ple ha estat seguit per 
membres de la Comissió 
per la Retirada dels Símbols 
Franquistes, que ha emès un 
comunicat celebrant l’apro-
vació de la moció. D’altra 
banda, també partidaris de 
mantenir el monument han 
assistit al ple amb banderes 
espanyoles, per rebutjar la 
mesura. En concret, l’apro-
vació suposa l’inici de la 
tramitació per deixar sense 
efecte la consideració de Bé 
Integrant del Patrimoni Cul-
tural Català, amb el qual el 
monument va ser inclòs al Pla 

d’ordenació urbana munici-
pal (POUM) al 2003, amb una 
referència al catàleg d’edifi-
cis i conjunts urbans i rurals 
de caràcter històric, artístic i 
ambiental de la ciutat.
Els portaveus proposants de 
la moció van assenyalar que, 
més enllà que l’aprovació es-
devinga un gest, té un compo-
nent simbòlic destacat. Així 
mateix, diversos portaveus 
van recordar que el monu-
ment no és de titularitat mu-
nicipal i per tant l’Ajuntament 
no és competent pel que fa al 
seu futur. En este sentit, es 
van remetre al que dictamine 
la nova llei de Memòria De-
mocràtica anunciada per Jus-
tícia, o van apel·lar al govern 
de l’Estat espanyol perquè 
prenga la iniciativa, en com-
pliment de la llei de Memòria 
Històrica vigent. 

G.M.
TORTOSA

Una imatge del monument franquista. // G.M.

MEMÒRIA HISTÒRICA

L’àrea de Serveis de l’Ajunta-
ment de Tortosa ha iniciat les 
obres d’arranjament de voreres 
a la zona de Vora Parc, al barri 
del Temple. Els treballs, que te-
nen un pressupost de 60.337,70 
euros, suposen la renovació 
dels trams més malmesos de 
l’entorn, així com la substitució 
parcial i esponjament de l’ar-
brat existent en esta part de la 
ciutat. De fet, la tipologia d’ar-

brat que hi ha en estos carrers 
provoca que, amb el creixe-
ment expansiu de les arrels i de 
les soques, es produïsca el 
trencament dels escocells i 
l’aixecament d’alguns trams de 
vorera. En concret, l’actuació 
se centra al carrer Rosa Maria 
Molas, entre els carrers Soria-
no Montagut i Sebastià Juan 
Arbó. Se suma, d’esta manera, a 
una primera actuació feta a la 
part posterior del teatre audi-
tori Felip Pedrell mesos enrera. 
L’Ajuntament ha explicat que 
aquella actuació va permetre 

conèixer l’afectació subterrà-
nia provocada per les arrels, i 
definir així les següents actua-
cions. Ara, a més de substituir 
el paviment aixecat, també se 
substituirà la línia elèctrica i 
l’enllumenat públic en este ca-
rrer. Després de l’actuació del 
carrer Rosa Maria Molas, se-
gons l’Ajuntament, també s’ha 
d’actuar per arranjar les parts 
més afectades al voltant dels 
escocells del carrer Mossèn 
Manyà, en el tram que va des 
del passeig de Ribera fins al ca-
rrer Sant Enric d’Ossó. 

Renoven arbres i voreres a la zona de Voraparc
Redacció
TORTOSA

Els treballs a la zona de Voraparc, al Temple. // CEDIDA. 



Febrer 2020 // 15cop d’ull

 MUNICIPIS 

Alcanar tindrà nou auditori en un any

El nou teatre auditori José An-
tonio Valls d’Alcanar estarà a 
punt el primer trimestre del 
2021. Així ho va confirmare el 
28 de gener l’alcalde canareu, 
Joan Roig, després de realitzar 
una visita d’obres per conèixer 
l’estat del projecte integral de 
remodelació de l’equipament. 
En aquest sentit, Roig va des-
tacar que l’auditori donarà res-
posta a les necessitats del teixit 

cultural del municipi. “Neces-
sitem un auditori d’excel·lèn-
cia per articular un calendari 
cultural i cobrir les necessitats 
que l’ampli teixit associatiu del 
municipi ens ha fet arribar a 
través dels processos partici-
patius”, va dir Roig.
L’arquitecte responsable del 
projecte, Josep Ramon Ger-
man, de m6 Arquitectura, va 
explicar que l’auditori tindrà 
una sala amb capacitat per a 
400 persones. També va re-
marcar que es tracta d’una 
obra força delicada, perquè 

l’equipament s’està construint 
entre mitgeres.
Per la seua banda, la regidora 
d’Urbanisme, Ivette Fibla, va 
detallat que el cost de l’equi-
pament ascendeix a 2,3 mi-
lions d’euros. El nou edifici 
s’ubica al centre de la pobla-
ció, en l’espai que ocupava 
l’antic auditori. 

Ulldecona ha iniciat la res-
tauració de la portalada de 
l’església de Sant Lluc. Els 
treballs consisteixen en la 
neteja de la porxada i la por-
talada d’accés, la restauració 
de la pedra fundacional del 
temple i millores en la il·lu-
minació. L’actuació té un 
cost de 101.000 euros, fi-
nançats a través del Pla de 
Foment Turístic amb la par-
ticipació de l’Ajuntament i el 
Bisbat de Tortosa. L’alcal-
dessa, Núria Ventura, ha 
afirmat que l’actuació per-
metrà posar de relleu la re-

llevància de la portalada 
d’un dels principals actius 
turístic del municipi. Ullde-
cona, que també actuarà al 
castell, ha superat per tercer 
any consecutiu les 11.000 vi-
sites guiades al seus actius 
turístics. Enguany també 
s’estrenarà la nova Oficina 
de Turisme, amb una sala 
polivalent.  C.B.

Ulldecona restaura 
la portalada 
de la parròquia 
de Sant Lluc

Les obres a l’església d’Ulldecona. // C21.

Cinta Bonet
ALCANAR

 L’alcalde Joan Roig confirma que les obres 
estaran enllestides el primer trimestre del 2021

 El projecte, que té un pressupost de 2,3 
milions, preveu una capacitat de 400 persones

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç La visita d’obres al nou auditori. // CEDIDA.
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Compromís ferm de la Diputació
 La presidenta de la Diputació assegura que la 

carretera del Poblenou es millorarà este mandat
 L’ens provincial assessora els ajuntaments de la 

Ràpita i Amposta per fer-hi obres provisionals

La presidenta Noemí Llaura-
dó ha deixat clar el compro-
mís ferm de la Diputació de 
Tarragona amb el projecte 
de reforma integral de la ca-
rretera que uneix Sant Carles 
de la Ràpita amb el nucli de 
Poblenou del Delta i la zona 
del Trabucador. Llauradó ha 
dit que esperen els informes 
del Departament de Territori 
i Sostenibilitat per poder in-
corporar la via a la seua xar-
xa de carreteres, i que estan 
“molt conscienciats” de po-
der executar les obres dins 
de l’actual mandat, abans del 
2023. “Tenim molt al cap de 
poder-ho fer durant aquest 
mandat 2019-2023, perquè 
els dos alcaldes dels dos mu-

nicipis hi insisteixen i ens 
han fet evident la necessitat 
que això és improrrogable”, 
va explicar Llauradó durant 
una entrevista a Canal 21 
Ebre. “Però hem de seguir els 
tràmits que pertoquen i hem 
de tenir la paciència i l’espe-
ra pels tràmits que correspo-
nen”, ha demanat.
Així, Llauradó va detallar 
que, de moment, la Diputació 
està prestant assessorament 
tècnic als ajuntaments d’Am-
posta i de la Ràpita, que són 
els titulars de la via, per fer 
les obres que permetin mi-
llorar la carretera actual. Una 
via que els veïns, mobilitzats 
amb una nova plataforma, 
han rebatejat com la ‘carrete-
ra de la Vergonya’. 
A banda, Llauradó va expli-
car que durant este mes de  
febrer s’acabaran les obres de 

la carretera entre Tortosa i 
Bítem. També va remarcar 
que la Diputació farà en-
guany altres obres a la xarxa 
viària de les Terres de l’Ebre, 
com la millora de la carretera 
entre Amposta i la Ràpita, o 
la redacció del projecte de la 
carretera entre Roquetes i els 
Reguers. En la mateixa entre-
vista, Llauradó va repassar 
l’actualitat de la Diputació, 
amb l’aprovació del pressu-
post per al 2020 i la presenta-
ció del nou Pla d’Acció Muni-
cipal. Un PAM que comptarà 
amb un total de 85 milions 
d’euros per al conjunt de mu-
nicipis de la demarcació. 

Gustau Moreno
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Una vista aèria de la carretera de Poblenou. // CEDIDA.

CARRETERES

El grup municipal de Junts 
per l’Ametlla de Mar va co-
municar el 23 de gener pas-
sat que el seu cap de llista en 
les darreres eleccions mu-
nicipals, Joan Pere Gómez 
Comes, havia decidit deixar 
el seu lloc com a regidor de 
l’Ajuntament de l’Ametlla. De 
la mateixa manera, Gómez 
també ha renunciat al seu 
càrrec dins del Consell Co-

marcal del Baix Ebre. Segons 
una nota de Junts per l’Amet-
lla de Mar, “el principal mo-
tiu de la decisió és l’aprova-
ció de la nova llei de Ports 
de Catalunya”, el passat 27 
de novembre. Amb esta nova 
normativa, la gerència de 
Ports de la Generalitat, dins 
la qual ara Gómez en serà 
el director, aglutinarà més 
competències. En concret, 
passarà a gestionar un total 
de 45 ports, mentre anterior-
ment en gestionava 26.
 “Tot i els esforços del nostre 

regidor, amb aquest nou es-
cenari li resultarà impossible 
compaginar el seu nou càrrec 
amb la política municipal. És 
per això que ha decidit fer un 
pas al costat per seguir tre-
ballant pel seu poble des 
d’una vessant diferent”, afir-
men des de Junts per l’Amet-
lla de Mar. 

Gómez fa un pas al costat a l’Ametlla de Mar
Redacció
L’AMETLLA DE MAR

Fotograma del vídeo de Junts per l’Ametlla de Mar. // CEDIDA. 

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Febrer 2020 // 17cop d’ull



cop d’ull18 // Febrer 2020  

 MUNICIPIS

Neguit a Flix pel pas de camions 
 L’alcalde Francesc Barbero denuncia que els 

residus de Riba-roja travessaran el nucli urbà
 Poc optimisme quant a les possibilitats de 

poder aturar l’abocador per la via judicial

Francesc Barbero ha afirmat 
que no és “gens optimista” 
sobre les opcions d’aturar el 
nou abocador industrial de 
Riba-roja d’Ebre per la via ju-
dicial. Un cop que l’empresa 
Lestaca ha enllestit les obres 
i que la Generalitat no ha po-
gut aturar el projecte per la 
“via política”, l’alcalde de Flix 
ha reconegut que no té gaires 
esperances de frenar el dipò-
sit a partir del recurs conten-
ciós administratiu presentat 
pels ajuntaments: “És difícil, 
jo ho veig difícil, sincerament. 
Crec que les vies polítiques 
haurien estat més efectives. 
No sóc gens optimista en este 
extrem”.
De fet, Barbero va dir a Canal 

21 Ebre que ara per ara el que 
més li preocupa és que els ca-
mions que portin els residus 
a Riba-roja travessaran el nu-
cli urbà de Flix. En concret, 
pel barri de la Colònia Fàbri-
ca, amb un vial molt estret i 
amb cases a tocar de la carre-
tera, ja que la carretera d’Al-
matret “continua dormint 
el son dels justos” i no hi ha 
encara una data factible de 
realització. “Esta via no està 
en absolut preparada per un 
trànsit intens de camions, 
i és una de les peticions o 
queixes que posarem damunt 
de la taula del Departament 
de Territori i Sostenibilitat 
quan tinguem ocasió. S’han 
improvisat un munt d’aspec-
tes de la posada en marxa 
de l’abocador, i este n’és un 
més, que a Flix ens preocupa 
i molt”, va concloure.

Finalment, Barbero també va 
avançar-se a la possible im-
plantació de parcs fotovoltaics 
als terrenys afectats per l’in-
cendi de la Ribera d’Ebre, a 
partir del nou decret de la Ge-
neralitat. Segons l’alcalde, la 
prioritat és recuperar l’activi-
tat agrària, però no s’han de 
descartar altres projectes si 
els ajuntaments poden dir-hi 
la seua i evitar-ne la massifica-
ció. Barbero, que és el nou pre-
sident de la Mesa d’Alcaldes 
de l’Energia de Catalunya 
(MADE), va explicar que han 
encarregat un estudi jurídic i 
tècnic sobre les conseqüèn-
cies del nou decret.  

Gustau Moreno
FLIX

Un moment de l’entrevista de Barbero a Canal 21. //  C21.

“És impensable que una per-
sona sense cap mena de re-
presentativitat política de-
cideixi passar a ser regidora 
no adscrita així, sense més”. 
Així va valorar Mateu Rodes, 
membre de la Crida Flixanca, 
que la regidora Carme Rosich 
decidís el 19 de desembre 
passat deixar abandonar el 
grup municipal i deixar sense 
representació a l’Ajuntament 

de Flix esta candidatura vin-
culada a la CUP. Rodes va re-
latar a Canal 21 Ebre com va 
anar la pel·lícula dels fets, des 
que Rosich va anunciar-los 
que deixaria el càrrec perquè 
no se sentia còmoda amb el 
funcionament assembleari 
de la Crida Flixanca, fins que 
va comunicar al mateix ple 
que passava a ser regidora no 
adscrita, tot i el codi ètic que 
havia signat. Segons Rodes, la 
sorpresa va ser “monumen-
tal”. Segons Rodes, pot ha-
ver-hi una motiva econòmica, 

o bé “alguna cosa al darrera”, 
tot i que sospiten que Rosich 
puga acabar integrant-se al 
govern municipal. “El dia que 
es va fer el ple i va anunciar 
que no renunciava, sinó que 
passava a ser regidora no ads-
crita, va haver-hi alguna mos-
tra d’afecte o de comprensió 
per part d’un grup polític”, 
va dir Rodes en referència a 
ERC, que tot i tenir majoria 
absoluta governa amb Units 
per Flix, una llista vinculada 
al PSC. En els darrers man-
dats, a Flix hi ha hagut go-

verns d’unitat, però després 
de les municipals del maig 
tant la Crida Flixanca com 
Junts per Flix van optar per 
quedar-se a l’oposició, men-
tre que Units per Flix sí que 
va incorporar-se al govern del 
republicà Francesc Barbero. 
Rodes va  detallar que la regi-
dora no adscrita no els ha tor-
nat a donar més explicacions, 
tot i la mediació de la CUP 
Terres de l’Ebre perquè reca-
pacite i els cedisca l’acta. Amb 
tot, no es resignen a la situa-
ció i confien en poder recupe-

rar representació a l’Ajunta-
ment en els propers mesos. 
En qualsevol cas, va reiterar 
que Crida Flixanca farà polí-
tica local des del moviment 
assembleari i també partici-
pant en les entitats de la po-
blació, tot advertint que “la 
Crida Flixanca ha arribat per 
a quedar-se”.    

Crida Flixanca sospita que Rosich entrarà 
al govern amb ERC i Units per Flix
G.M.
FLIX
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La borrasca Glòria ha deixat 
imatges insòlites a les Terres de 
l’Ebre entre els dies 20 i 23 de 
gener. L’aigua del mar ha inun-
dat el Delta causant greus afec-
tacions. La barra del Trabuca-
dor i l’illa de Buda han quedat 
engolides pel mar i les onades 
han sobrepassat els dics dels 
ports de l’Ametlla de Mar, Les 
Cases d’Alcanar i l’Ampolla. 
Els alcaldes de la zona litoral 
han demanat amb urgència la 
declaració de zona afectada 
per emergència de Protecció 
Civil, el que es coneix com a 
‘zona catastròfica’, perquè les 
administracions supramunici-
pals comencen a treballar de 
forma “urgent i sense excuses” 
en la reparació dels danys del 
temporal. Lamenten que hagin 
hagut “de treure’s les castanyes 
sols” durant la tempesta però 
adverteixen que necessiten 
ajudes per arribar “amb nor-
malitat” a la campanya turísti-
ca, que arrencarà esta Setmana 
Santa. 
Quant a les xifres dels danys, 
l’Ajuntament de Deltebre es-
tima que els costos econòmics 
per recuperar la situació es-
tan al voltant dels 9,5 milions 
d’euros. L’alcalde, Lluís Soler, 
ha parlat d’’emergència total’, 
i ha remarcat que caldrà fer 
una valoració definitiva quan 
desaparegui el temporal i els 
ecosistemes tornin a la norma-
litat. A hores d’ara, el temporal 
ha fet desaparèixer 25 metres 
de la línia de costa i ha afec-
tat 3.000 hectàrees de cultiu 
d’arròs. També ha desdibuixat 
6.500 metres de les platges, 
entre altres afectacions als ca-
mins rurals i desaigües.

A l’Ampolla, l’alcalde Paco Ara-
sa, ha afirmat que estan valo-
rant l’abast del temporal. “La 
zona més afectada és la platja 
de les Avellanes i les que van 
fins la de Cap Roig”, ha deta-
llat. El seu objectiu serà parlar 
amb l’Estat i amb la Generalitat 
per estudiar “com es fan les re-
paracions per estar preparats 
per la temporada turística”.
A Sant Carles de la Ràpita tam-
bé han fet una primera avalua-
ció de danys, que superarà el 
4,5 milions d’euros, sobretot 
per recuperar la barra del Tra-
bucador, necessària a més per-
què l’empresa Infosa pugui re-
prendre l’activitat a les salines 
de la Trinitat. “Tenim greus 
afectacions a la part interior de 
la badia, tallat el camí de la Pla-
tjola, arrossars inundats amb 
aigua de mar, i finques sense 
accés, a més del drama del Tra-
bucador”, ha detallat l’alcalde 
Josep Caparrós.
L’Ajuntament d’Alcanar ha 
sol·licitat la declaració de zona 
afectada per emergència de 
protecció civil per fer front al 
cost de totes les afectacions 
del temporal. Segons l’alcalde, 
Joan Roig, “no tenim prou re-
cursos econòmics per a tornar 
a la normalitat. L’impacte de la 
tempesta ha sigut tan virulent 
que ha modificat tota l’orogra-
fia de la costa del nostre terme 
municipal. Per tant, necessitem 
l’ajuda de les administracions 
supramunicipals”, ha afirmat 
Roig. El consistori encara està 
quantificant els danys i estima 
que la despesa econòmica per 
a recobrar la normalitat serà 
“ingent”.
També a l’Ametlla de Mar 
s’han produit greus desperfec-
tes a les platges, al port i als 
passejos marítims de la locali-
tat calera. 

TEMPORAL GLÒRIA

Glòria sembra de destrucció el Delta
 Una borrasca devastadora ocasiona destrosses 

milionàries al llarg del litoral de les Terres de l’Ebre
 Els municipis de la costa sol·liciten la ‘zona 

catastròfica’ pels quantiosos danys provocats

La costa del Delta durant les pitjors hores del temporal. // CEDIDA.

A.P. / C.B. / G.M.
DELTEBRE

S
SOCIETAT

PORTS de la Generalitat destinarà 
quatre milions d’euros a actuacions 
d’urgència a l’Ampolla, l’Ametlla i 
les Cases. El gerent de Ports, Joan 
Pere Gómez, ha avançat que faran 
actuacions d’emergència per repa-
rar els danys estructurals que el 
temporal Glòria ha provocat als 

ports de les Terres de l’Ebre. Gómez 
ha explicat que en un mes s’inverti-
ran més de quatre milions d’euros. 
El port on es faran més actuacions 
serà a l’Ampolla, perquè ha estat el 
més afectat del litoral. En el cas de 
les Cases faran les reparacions més 
urgents al sector del morrot.   G.M.

Emergència als ports de l’Ebre

El Pla de Protecció del Delta de l’Ebre estarà 
a punt pel segon semestre de l’any
El secretari d’Estat de Medi Ambient, 
Hugo Morán, ha avançat que el Pla de 
protecció del Delta de l’Ebre que pre-
para el Ministeri per a la Transició 
Ecològica estarà a punt pel segon se-
mestre del 2020 i inclourà accions a 
curt, mig i llarg termini. En una entre-
vista al diari La Vanguardia, Morán ha 
assegurat que este Pla integrarà les 
propostes que la Taula pel Consens del 

Delta ja ha presentat a la ministra Te-
resa Ribera. També ha dit que el pla 
d’actuació “respondrà a les expectati-
ves del territori” i serà “tècnicament 
solvent”. Pel que fa al trasllat de sedi-
ments dels embassaments fins al Delta, 
Morán afirma que tècnicament és pos-
sible però remarca que l’actuació té 
una gran complexitat i caldria fer-ne 
una avaluació econòmica.   
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Nevada abundant a la Terra Alta. // ALBERT PASCUAL. La destrucció a la platja de la Marquesa. // CEDIDA.

La neu es va deixar veure al Montsià. // EMILIO ZARAGOZA. L’aigua del mar va entrar als arrossars. // CEDIDA.
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Històric temporal de mar, pluja i neu

Ha sigut una de les pitjors 
llevantades que es recor-
den al territori, i també una 
de les més devastadores. El 
temporal Glòria ha castigat 
amb molta duresa el litoral 
de les Terres de l’Ebre. Un 
dels punts més afectats és 
la zona del Delta, i especial-
ment el municipi de Delte-
bre. Durant tres dies de tem-
poral, sense parar, la mar 
ha entrat als arrossars i ha 
negat unes 3.000 hectàrees 
amb aigua salada, cosa que 
perjudicarà la propera colli-
ta. La barra del Trabucador 

ha desaparegut i els calaixos 
de Buda estan plens d’aigua 
salada. Un temporal que 
provocarà un desequilibri 
natural a l’entorn encara in-
cert.
No s’han salvat tampoc els 
passejos marítims i les zo-
nes portuàries de viles mari-
neres com l’Ametlla de Mar, 
l’Ampolla o les Cases d’Al-
canar. La força de les ones 
ha deixat imatges curioses, 
les dels centenars de ton-
yines de les granges d’en-
greix de Balfegó varades a 
les platges de l’Ampolla, de 
la punta del Fangar, o fins i 
tot de Vinaròs. En un primer 
moment, molta gent va anar 
a buscar la carn d’estos ani-

mals tot i que es va desacon-
sellar pel problema sanitari 
que podria suposar. També 
va aparèixer una mandíbu-
la humana al Trabucador, 
i a Benicarló, 35 pastilles 
d’haixix escampades per 
una de les malmeses platges 
de la ciutat.
També precipitacions de rè-
cord, amb valors superiors 
als 200 mm durant tot l’epi-
sodi. Especialment dura va 
ser la tarda-nit del dimarts 
21 de gener quan carrers de 
municipis com Tortosa, San-
ta Bàrbara, l’Aldea o l’Am-
polla pareixien rius amb ai-
gües braves que deixaven un 
rastre de desperfectes. Ba-
rrancs i rieres aparegueren 

de sobre amb la força d’una 
pluja que no sabia ploure tot 
inundant camps d’oliveres o 
arrossars.
El temporal però va co-
mençar amb una estampa 
més amable, la de la copiosa 
nevada a la Terra Alta. Des 
de primeres hores del matí 
del dilluns 20 de gener, els 
camps de la comarca terral-
tina apareixien coberts d’un 
mant blanc. Algunes carre-
teres locals van quedar talla-
des durant hores i els habi-
tants de la zona van variar el 
seu dia a dia, amb els xiquets 
i xiquetes com a afortunats 
de la nevada jugant pels ca-
rrers de les poblacions. Pit-
jors van ser les conseqüèn-

cies: pobles com Horta de 
Sant Joan i Arnes van estar 
tres dies sense llum, algunes 
masies van quedar aïllades 
per la gran nevada que va 
aguantar a la banda occiden-
tal del massís dels Ports.
Encara més abundant va ser 
la nevada al nord de Castelló 
i l’interior de Terol on fins i 
tot van demanar la presència 
de la Unitat Militar d’Emer-
gències per obrir pas i resti-
tuir les comunicacions amb 
els pobles de Maestrat. 

Albert Pascual
DELTEBRE
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Crida i consens per aturar la regressió
 Alerten que els habitans del Delta podrien ser

‘els primers refugiats climàtics’ d’Europa
 La Taula de Consens proposa prioritzar

l’arribada de sediments i recuperar les platges

Els alcaldes i les comunitats 
de Regants del delta de l’Ebre 
van fer una crida contundent 
a les administracions perquè 
posen recursos i calendari a les 
mesures que han consensuat a 
través de la Taula de Consens, 
per frenar la regressió a la pla-
na deltaica, després del tem-
poral que ha evidenciat la seua 
fragilitat.
La presentació del Pla Delta 
de la Taula de Consens es va 
realitzar a Sant Jaume d’Enve-
ja el passat 29 de gener davant 
de nombrosos representants 
polítics. Proposen una solu-
ció estructural que implica fer 
arribar més sediments, com-
plementada amb més sorra a 
les platges, la millora dels sis-
temes dunars, fer els camins de 
guarda per protegir les badies 
o dics submergits.
El president de la Generalitat, 
Quim Torra, es va comprome-
tre a actuar, “sense embuts, 
amb urgència i emergència” 
perquè el temps per al Delta 
s’acaba. El president va de-
fensar que els efectes “sense 
precedents” del temporal re-
quereixen “solucions sense 
precedents” per remeiar “amb 
esforç, la indeterminació de 
totes les administracions fins 
ara”. Torra va entomar la peti-
ció de treballar un pla d’acció, 
un calendari i uns pressupostos 
que caldrà consensuar amb el 
govern espanyol. El subdelegat 
del govern espanyol a Tarrago-
na, Joan Sabaté, va reiterar “la 

sensibilitat” de l’executiu esta-
tal amb els problemes del Del-
ta i va defensar que esta acció 
que se’ls reclama “ha de ser la 
definitiva”. “Ens en sortirem”, 
va afegir.
L’alcalde de Sant Jaume d’En-
veja, Joan Castor Gonell, que 
va obrir la presentació, va de-
manar al president de la Ge-
neralitat, que en parle amb el 
president espanyol, Pedro Sán-
chez en la trobada de primers 
de febrer. “Dos minuts per par-
lar de la situació d’emergència 
i tres per parlar d’estes mesu-
res de protecció que necessita 
el Delta. És el moment de sal-
var-lo, no es pot esperar més”, 
va dir Castor.
El model que posen sobre la 
taula es basa en una solució es-
tructural de gestió dels sedi-
ments dels embassaments per-
què arriben al Delta i 
contribuïsquen, a mitjà i llarg 
termini, a frenar la regressió 
però han establert per zones i 
per urgència altres actuacions 
que ho han de complementar. 
Cal recuperar els 200 metres 
de platja que el mar s’ha men-
jat i s’ha de fer amb aportació 
de sorra amb maquinària. 
“Guanyar allò que hem perdut, 
és guanyar en ecosistemes, hà-
bitats, espècies i seguretat. 
Hem de ser intel·ligents per 
poder-ho aprofitar”, defensava 
el tècnic assessor de la Taula de 
Consens, Rafa Sánchez. 

Presentació del Pla Delta de la Taula de Consens. //  SÍLVIA ALARCÓN.

Reactiven la campanya pels sediments

“Per a què hi haja un consens potent, hem 
d’actuar no només a la costa, sinó també als 
embassaments. És un moment propici per-
què el govern català i espanyol demostren 
que els importa el delta de l’Ebre”. Són les 
clares paraules de Josep Juan Segarra qui 
ha reclamat que els ajuntaments i regants 
del Delta, però també les administracions, 
tinguen en compte la necessitat de fer una 
correcta gestió dels sediments que s’acu-
mulen als embassaments. “I no serà només 
actuant a la costa que defensarem al Delta 
i la conca de l’Ebre, perquè no és només 
un problema del Delta: la gestió dels sedi-
ments i la seguretat de les preses afecta a 
tothom aigües avall”, ha afegit.
El portaveu de la Campanya pels Sedi-
ments ha assenyalat que els danys provo-
cats pel temporal Glòria no són únicament 

a causa del canvi climàtic, i ha recordat 
que més del 95% dels sediments que hau-
rien d’arribar al Delta es queden atrapats a 
les preses. “Veiem que este temporal ha 
sigut molt potent, ha sorprès per la inten-
sitat que ha tingut. Segurament, s’ha d’en-
tendre pel context del canvi climàtic; però 
això no és tot. És una qüestió també de pla-
nificació, de falta de planificació a la conca 
de l’Ebre, perquè el 96 o 98% dels sedi-
ments es queden atrapats als embassa-
ments”, ha advertit. El portaveu ha insistit 
que també és important fer complir al 
pantà de Riba-roja les normatives de segu-
retat. I és que actualment no circula aigua 
per les comportes de fons de la presa, pos-
siblement obstruïdes pels mateixos sedi-
ments, i això posa en perill tots els pobles 
del tram català de l’Ebre.   G.M.

C.B. / S.A. / ACN
SANT JAUME D’ENVEJA
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El Síndic demana aplicar al Parlament
les conclusions de la Comissió del Castor

El Síndic de Greuges, Rafael 
Ribó, ha reclamat als par-
tits i al Parlament que facen 
efectives les conclusions de 
la Comissió d’Investigació 
del projecte Castor. “Hi ha 
hagut conquestes, però que-
da molt per fer”, ha recor-
dat Ribó, en referència a la 
necessitat de recuperar els 
recursos públics “manlle-
vats”, exigir responsabilitats 
i rescabalar els afectats, més 
enllà de l’actual procés judi-
cial contra l’empresa excon-
cessionària Escal UGS als 
jutjats de Vinaròs. El Con-
sell Comarcal del Montsià 
va ser el passat 29 de gener 
al vespre escenari d’un acte 
de presentació de les con-

clusions de la Comissió, amb 
la participació de represen-
tants d’entitats socials que 
van encapçalar la lluita con-
tra el Castor i dels partits 
que van aprovar les resolu-
cions.
“No pot ser que hi haja gent 
que encara s’amague, des-
prés de tot el profit que ha 
tret del Castor i que això 
ha anat en contra de la so-
cietat”, va reflexionar Ribó, 
demanant al mateix temps 
“diligència” al Parlament 
en l’aplicació de les conclu-
sions de la Comissió. En este 
sentit, va recordar com la 
pressió exercida pel mateix 
Síndic i les entitats socials 
va acabar portant el Govern 
i el Parlament a portar el cas 
al Tribunal Constitucional, 
que va emetre tombar el me-
canisme d’indemnització a 

la filial de Florentino Pérez.
Segons el president del Con-
sell del Montsià i alcalde d’Al-
canar, Joan Roig, la idea de 
l’acte de presentació de les 
conclusions era “posar de ma-
nifest l’equilibri territorial”, 
presentant les conclusions de 
la Comissió d’Investigació del 
Parlament a la “comarca més 
afectada” pel projecte Castor, 
així com agrair “el compromís 
sense límit i esforç generós es 
pot plantar cara als poderosos, 
que prioritzen polítiques en 
contra del medi ambient per al 
benefici de pocs i perjudicant 
la majoria de la societat”. 

C.B. / ACN
AMPOSTA

Rafel Ribó i Joan Roig. // ACN.

CASTOR

La plataforma Prou Correbous 
ja s’ha presentat a les Terres 
de l’Ebre. En formen part nou 
entitats, entre elles l’associació 
Tots Som Poble. Un dels seus 
portaveus, Ximo Alemany, in-
sisteix que més enllà de pre-
sentar a alguns grups del Par-
lament la seua estratègia per 
abolir els actes taurins, estan 
en contacte constant amb els 
representats polítics del terri-

tori i defensa que el debat so-
bre l’abolició està al carrer.
La portaveu de Prou Corre-
bous, Aïda Gascón, explica que 
ja han començat a explicar la 
seua estratègia a alguns grups 
del Parlament, per impulsar 
els canvis legislatius que per-
metrien la prohibició dels ac-
tes taurins. “Tenim un equip 
jurídic, dins de Prou Corre-
bous, amb membres del 
col·lectiu que van aconseguir 
l’abolició de les corregudes de 
bous a Catalunya. Ja tenim el 
redactat fet, però l’estem en-

tregant als partits”, ha assen-
yalat. “Sabem que el Tribunal 
Constitucional pot ser un to-
pall, però hem trobat una es-
cletxa que faria factible l’aboli-
ció dels correbous a 
Catalunya”, ha dit. “Si no és 
l’any que ve serà l’altre, això és 
una cosa que s’ha d’anar aca-
bant. Sobretot, amb urgència, 
els bous embolats i els bous ca-
pllaçats, que són la forma més 
brutal de tracte cap als animals 
en aquest tipus d’espectacles”, 
ha afegit la també portaveu de 
l’entitat Anima Naturalis. 

Arriba a l’Ebre #ProuCorrebous
C.B. / G.M.
AMPOSTA

Prou Correbous a Amposta. // MANOLO VELÁZQUEZ.

Mira el
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Mar Lleixà ha confirmat que 
Salut està avaluant totes les al-
ternatives sobre el nou Hospi-
tal de Tortosa Verge de la Cin-
ta. Lleixà ha explicat en una 
entrevista a Canal 21 Ebre que 
la decisió definitiva sobre el 
nou aparcament encara podria 
trigar uns mesos, però ha rei-
terat que es prendrà “la millor 
de les solucions possibles”. 
Segons la directora de Salut a 
les Terres de l’Ebre, encara cal 

valorar aspectes tècnics sobre 
l’execució de les obres, però 
també els costos del projecte. 
En qualsevol cas, Lleixà ha dit 
que caldrà tenir en compte 
altres alternatives, amb “una 
mirada més de futur” sobre 
l’hospital de Tortosa. “Perquè 
no hem de pensar només en 
el present, tot i que tenim un 
problema d’accessibilitat, sinó 
que hem d’anar més enllà. En 
este moment, és adequat tor-
nar a posar damunt de la taula 
altres alternatives i valorar-les 
totes”, ha dit. “Necessitem 
valorar quin és el present de 

l’hospital i també la projecció 
de futur, quant a activitat. Què 
és el que tenim i què és el que 
hauríem de tenir en un futur 
pròxim, per veure si l’adequat 
és solucionar l’accessibilitat 
i fer les inversions que perto-
quen”, ha argumentat.
D’altra banda, quant al nou 
edifici oncològic, Lleixà ha 
obert la porta a reubicar la 
instal·lació del nou accelera-
dor lineal en un altre lloc si 
no es resol el problema de 
l’accessibilitat, tal com va de-
manar el ple de l’Ajuntament 
de Tortosa. 

La Fundació Doctor Ferran 
per a la recerca del càncer de 
mama, amb la iniciativa del 
grup de recerca en patologia 
oncològica i bioinformàtica de 
la gerència a l’Ebre de l’ICS, 
ha posat en marxa el projec-
te Emma (acrònim d’Ebre i 
mama). La iniciativa “s’ha po-
sat a volar” sota el símbol d’una 
flamenca del Delta, “malalta, 
que necessita ajuda” i amb un 
vídeo promocional amb desta-
cats representants culturals i 
socials del territori. La recerca 
pretén demostrar que la res-
posta immune de les pacients 
amb càncer de mama és dife-
rent si tenen ganglis limfàtics 

axil·lars afectats per metàstasi 
a les que no en tenen cap. Esta 
resposta té implicacions en 
l’evolució de la malaltia i en la 

supervivència de les pacients.
El projecte durarà tres anys i es 
necessita un mínim de 150.000 
euros per poder contractar més 

investigadors. La Lliga Contra 
el Càncer aportarà 30.000 eu-
ros a l’Emma i també es con-
cretarà aviat una aportació de la 
Cambra de Comerç de Tortosa.
L’objectiu del projecte és fer un 
estudi en profunditat, sobre la 
resposta immune dels ganglis 
de les aixelles en pacients amb 
càncer de mama. Es vol avaluar, 
mitjançant diferents tipus de 
tincions i procediments d’anàli-
si d’imatges microscòpiques di-
gitals – de malaltes dels últims 
deu anys-, quines diferències hi 
ha a les cèl·lules immunes entre 
pacients amb metàstasi o sense 
en aquests ganglis.

Nou mamògraf
Este mes de gener, la Clínica Te-
rres de l’Ebre ha incorporat un 
nou mamògraf d’alta tecnologia 

per a la detecció de tumors ma-
maris. L’aparell permet reduir 
el temps de la prova, aplicar 
una dosi de radiació menor, així 
com obtenir una imatge de més 
qualitat que la que oferia l’an-
terior aparell analògic. D’altra 
banda, la clínica disposa del nou 
Espai POPA, habilitat al costat 
del vestíbul d’entrada a l’equi-
pament sanitari. Es tracta d’una 
saleta pensada per afavorir que 
les mares amb nadons en etapa 
de lactància que són de visita al 
centre o que estiguen prop de la 
clínica puguen alletar les cria-
tures amb comoditat.

Cinta Bonet
TORTOSA

Gustau Moreno
TORTOSA

SALUT

Entrevista de Mar Lleixà a Canal 21. // ARXIU.

Presentació del projecte Emma. // CEDIDA.

Lleixà: ‘Valorarem totes les alternatives’

L’Ebre ‘aixeca a volar’ en la recerca 
contra el càncer de mama

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Les molècules de l’amor

Quin tipus d’audiòfon elegir?
QUAN ENS trobem davant 
d’una persona amb pèrdua au-
ditiva i necessita usar audiò-
fons, hem de decidir quin tipus 
d’audiòfon és el més adequat al 
seu cas. Els resultats de les pro-
ves auditives i l’anamnesi deter-
minen quins són els que com-
pensen la pèrdua auditiva i els 
que més s’adeqüen a cada cas, 
però també hi ha altres factors 
com ara els estètics, econòmics 
i les necessitats del dia a dia de 
l’usuari, que determinaran fi-
nalment l’elecció dels mateixos. 

HI HA molts models d’audiò-
fons, però segons la seva tipo-
logia els podem agrupar en tres 
grups:  

ELS BTE o retroauriculars se 
situen darrera del pavelló audi-
tiu: la mida varia en funció de 

la potència del seu rendiment, 
un tub fi o un tub estàndard 
connecta l’audiòfon al terminal 
o motlle que va a l’interior del 
conducte auditiu extern. Ge-
neralment, són els més grans i 
els més recomanables per a les 
pèrdues auditives profundes. 

ELS INTRAAURICULARS 
es col·loquen a l’interior del 
conducte auditiu extern, la 
mida d’ells varia segons la po-
tència de rendiment. Els CIC 
són els més petits i invisibles, 
ja que estan situats completa-
ment dins el conducte auditiu 
extern; els ITC o els ITE són 
més grans i, evidentment, més 
potents. 

ELS RITE se situen també da-
rrera el pavelló auditiu, però a 
diferència dels BTE l’auricular 

o receptor auditiu va l’interior 
del conducte auditiu extern, 
combinen els beneficis dels 
BTE i els intraauriculars;  són 
molt petits i pràcticament invi-
sibles. 

TROBAR la solució més ade-
quada es molt important tam-
bé  tenir en compte les necessi-
tats individuals i les 
preferències personals. Hem 
de saber trobar la combinació 
que li ofereixi, a cada usuari, la 
millor solució. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

TOTS TENIM una definició 
pròpia i individual de l’amor, 
uns més positiva que altres. 
No obstant això, des del punt 
de vista científic se l’ha carac-
teritzat com un fenomen in-
tegral en el qual participa el 
nostre cervell, i alguns òrgans 
productors d’hormones, com 
la hipòfisi i la glàndula adrenal. 
Tot això provoca una explosió 
química que prova plaer, eu-
fòria, confiança, ansietat, tris-
tesa, depressió i seguretat, que 
segurament alguna vegada has 
sentit. Químicament parlant, 
aquestes substàncies són els 
veritables culpables de l’amor, i 
no la teva parella! Hi hi ha dos 
tipus d’amor: L’amor filial (ma-
ternal o paternal) i l’amor per 
la teva parella. Tots dos són fo-
namentals en la supervivència 
de la nostra espècie. El primer 
permet garantir un creixement 
i educació necessària per so-
breviure als fills o descendents; 
el segon porta a la reproducció, 
en termes generals, així com la 
seguretat i confiança en entor-
ns canviants, així la perpetua-
ció i supervivència de l’espècie.

CADASCú de nosaltres tenim 
unes preferències determina-
des, molt profundes, idiosin-
cràtiques i de vegades fins i 
tot inconscients. Així mateix, 
hi ha una evidència clara. Ens 
solem enamorar de persones 
amb característiques similars 
a les nostres: grau d’intel·ligèn-
cia similar, sentit de l’humor 
semblant, mateixos valors. No 
obstant això, hi ha alguna cosa 
cridanera i fascinant en tot 
això. Podem estar en un lloc on 
hi ha 30 persones amb caracte-
rístiques similars a les nostres, 
gustos afins i valors semblants 

i mai ens enamorarem de totes 
elles. Sempre hi haurà una per-
sona que ens atraurà, que ens 
captivarà, que atraurà la nostra 
atenció i desencadenarà una 
reacció química en el nostre 
cos.

“EL CAMÍ de l’amor és estret i 
que en el cor només hi ha espai 
per a una sola persona” (Kabir, 
filòsof indi).

LES RELACIONS de pare-
lla creixen, evolucionen i can-
vien, en funció d’unes etapes 
ben diferenciades i definides. 
Això explica per què no sentim 
el mateix quan han passat uns 
anys de relació que quan ens 
vam conèixer. Conèixer aques-
tes etapes de les relacions de 
parella ens aporta seguretat i 
tranquil·litat en la forma d’en-
focar les diferències, així com 
per resoldre els conflictes o 
sentiments.

“SENTO PAPALLONES A 
L’ESTÓMAC”: Aquesta prime-
ra fase, dominada per l’atrac-
ció, iniciada amb la percepció 
i el consegüent plaer té l’origen 
en l’estimulació dels sentits. En 
els primers mesos experimen-
taràs un augment de cortisol, 
una hormona de creixement 
relacionada amb l’estrès. Pre-
sentaràs estats d’ansietat i es-
très moderat a través d’un aug-
ment de la sudoració, pressió 
arterial, ritme cardíac i en els 
moviments peristàltics les fa-

moses “PAPALLONES A L’ES-
TÓMAC”. L’única cosa que 
necessites és gaudir d’aquesta 
etapa, és un estat molt motiva-
dor, inspirat i reconfortant. Vés 
amb compte que siguin papa-
llones per amor i no per alguna 
cosa que hagis menjat.

“AMOR A PRIMERA VISTA”: 
Encara segueixo en la disjunti-
va de si existeix o no, però del 
que sí estic segur és que l’estí-
mul més important és la vista, 
sense fer de menys a la resta 
dels sentits. Actualment, però, 
la tecnologia i les xarxes socials 
han fet que moltes vegades el 
primer contacte entre dues 
persones sigui virtual, i que 
sense tenir estímul olfactiu, au-
ditiu o fins i tot visual, es pugui 
desencadenar l’enamorament.

“T’ESTIMO AMB TOT EL 
MEU COR”: Realment amb tot 
el cor, o voldràs dir “T’ESTI-
MO AMB TOT EL MEU SIS-
TEMA LÍMIBIC!” Malgrat el 
romàntic que sona, tots els nos-
tres sentiments, pensaments i 
somnis provenen de l’activitat 
cerebral i química. En el nostre 
cervell, un sistema de comuni-
cació, conformat de diverses 
estructures interconnectades, 
que es coneix com a sistema 
límbic, responsable d’experi-
mentar tota la gamma d’emo-
cions que es presenten en la 
nostra vida.

“L’AMOR ÉS CEC”: La culpa 

és de la INACTIVACIÓ d’altres 
regions cerebrals com l’amíg-
dala cerebral i l’escorça cere-
bral frontal i prefrontal que 
s’associen a la por, la tristesa i 
a l’establiment d’un judici crític 
de la conducta i les intencions 
de les persones, que es relacio-
na amb el fet que quan estem 
enamorats tot, o gairebé tot, 
ens sembla ideal o perfecte en 
la nostra parella.

“EL CULPABLE ÉS CUPI-
DO”: No, t’ho creguis!!  Les 
molècules de l’AMOR, són les 
culpables. Hi substàncies ínti-
mament lligades a aquest sen-
timent. Aquestes substàncies 
són algunes hormones com 
la vasopressina i l’oxitocina, 
neurotransmissors (molècules 
encarregades de la comunica-
ció entre les neurones “com la 
dopamina i la serotonina, i els 
opiacis endògens (molècules 
produïdes en el nostre cervell, 
relacionades amb les sensa-
cions de plaer i la disminució 
del dolor, com les endorfines i 
les encefalines).

SI HI HA molècules d’amor.... 
podríem elaborar porcions 
d’amor o tenir la cura per al 
‘mal d’amors’? Segurament al-
guna vegada has escoltat o fins i 
tot comprat perfums o desodo-
rants que contenen les famoses 
feromones. Les feromones, són 
substàncies volàtils que pro-
duïm a la pell, com les sudo-
rípares, i estimulen el sistema 
de l’olfacte, i s’ha demostrat 
que produeixen diferents res-
postes fisiològiques positives 
i vigoritzats com canvis en la 
respiració, freqüència cardíaca, 
etc. Donades les diferents sen-
sacions de plaer que provoca 

l’amor, quan patim alguna de-
cepció o acabem una relació, es 
produeix una absència de totes 
aquestes emocions i sensacions 
positives i agradables o que ens 
porta al “MAL D’AMORS”. Si la 
guspira de l’amor s’acaba i apa-
reix la ruptura, cal acceptar la 
realitat i en aquests casos el mi-
llor remei davant d’una ruptura 
és passar per un període de dol 
per la pèrdua de l’ésser estimat 
i després... ENAMORAR-TE 
DE NOU!

L’ENAMORAMENT dura 
uns mesos i després es passa a 
un estat més conscient i crítica 
de la realitat, en el qual comen-
cen a valorar les diferents ca-
racterístiques de la parella: és 
quan podem definir si la relació 
és realment fiable, plaent i re-
confortant. S’ha proposat que 
una relació que recentment 
s’inicia, hi ha una gran quanti-
tat d’estímuls i situacions noves 
que causen en l’altra persona 
interès, plaer i una bona dosi 
d’aprenentatge. Però, després 
de cert temps, els estímuls 
deixen de ser nous l’aprenen-
tatge disminueix i comença la 
monotonia. No hi ha cap poció 
màgica... El secret perquè el de-
sig i l’atracció perduren està en 
variar les activitats i conductes 
que es presenten en una relació 
de parella, basar la seva rela-
ció en la comunicació eficaç, la 
confiança, la intimitat, la cele-
bració de moments importants, 
el compromís i l’espontaneïtat.

“APRENEM a estimar no 
quan trobem la persona perfec-
ta, sinó quan arribem a veure 
de manera perfecta, a una per-
sona imperfecta” (Sam Keen fi-
lòsof nord-americà). 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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Ascensors Dermisa

50 anys al servei de
les Terres de l’Ebre

Tortosa

Des del 1969 oferint qualitat i seguretat 

L’ascensor és una peça fonamental per a un edifici. La seva 
seguretat, garantia i confort depenen de l’empresa responsa-
ble de la instal·lació i manteniment del propi. Per aquest motiu 
és molt important confiar en mans d’experts del sector, és 
a dir, empreses especialistes que comptin amb un personal 
qualificat.

Ascensors Dermisa és una empresa dedicada a la instal·lació, 
rehabilitació, modernització i també manteniment d’ascensors, 
muntacàrregues i tota mena de plataformes elevadores. Va 
néixer el 1969 amb la finalitat de donar un servei de manteni-
ment d’ascensors a totes les Terres de l’Ebre. Des de llavors 
els avalen 50 anys de trajectòria. Les comunitats de propie-
taris i els professionals de la construcció troben a Dermisa 
un servei d’instal·lació, reparació i manteniment de tota mena 
d’ascensors i plataformes elevadores, però sobretot un servei 
de qualitat. Es tracti d’una obra nova o d’una rehabilitació, bé 
perquè l’ascensor s’ha quedat obsolet o perquè no compleix la 
normativa vigent, a Ascensors Dermisa s’encarreguen d’es-
tudiar el seu cas concret per dissenyar un pla ajustat a les 
necessitats de la seva comunitat o empresa. I és que aquesta 
empresa ebrenca està formada per un equip de professionals 
amb una alta qualificació i formació, però sobretot amb una 
dilatada experiència en el sector. És precisament el seu ampli 
coneixement el que els permet oferir un servei eficaç i fiable 
per donar la solució més adequada segons les seves neces-
sitats. A més, disposen de tots els mitjans necessaris per 
realitzar projectes a mida i afegir, a més, disseny i seguretat al 
seu edifici.

Natàlia Barraguer

Ferran Giménez
Ferran Giménez és l’actual gerent d’Ascenscors Dermisa. 
Ferran ha dedicat tota la seva vida a l’empresa, seguint així el 
negoci familiar del seu pare. Gràcies a l’esforç constant i la ple-
na dedicació han aconseguit que Ascensors Dermisa continuï 
creixent i tenint com a símbols d’identitat el servei i la qualitat, 
dos elements que els han fet assegurar una llarga relació amb 
el seus clients. 

Ascensors Dermisa
Carrer Ronda dels Docs, 14 - Tortosa
977 44 25 17 / ascdermisa@msn.com
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22 PERSONES en situació d’atur 
de llarga durada ja tenen feina grà-
cies al Consell Comarcal del Baix 
Ebre. Realitzen tasques relaciona-
des amb la conservació de la Via 
Verda, millora d’edificis o tracta-
ment i recollida de residus dins el 
Programa Treball i Formació. L’ob-

jectiu és afavorir, mitjançant l’expe-
riència laboral, la millora de l’ocupa-
bilitat de les persones desocupades 
amb més dificultats d’inserció. De 
les 22 persones que hi formen part, 
vuit treballadors tindran contracte 
anual i els altres catorze durant un 
període de sis mesos.  N.B.

El Baix Ebre suma 22 nous ocupats

El Consorci d’Aigües de Tarra-
gona (CAT) ha anunciat que 
revisarà a fons la canonada 
principal del transvasament, 
per evitar avaries com la que 
es va produir a principis d’any 
a l’Ampolla, i que va deixar 63 
municipis i 26 empreses sense 
subministrament durant 40 
hores. Els tècnics ja han ini-
ciat les tasques d’investigació. 
De moment, l’ens descarta 
que l’origen siga un sabotat-
ge, i creu que el trencament 
es va originar per un col·lapse 
estructural de la canonada de 
formigó. Així mateix, el Con-
sorci ha encarregat un estudi 
al Consell Superior d’Investi-
gacions Científiques (CSIC) 
per esbrinar les causes del 
trencament de la canonada 
principal a l’Ampolla.
A banda, segons el CAT, 
s’avançarà el projecte “d’aus-
cultació” i de radiografia dels 
75 quilòmetres de la canonada 
principal, que ja estava plani-
ficat, per determinar si hi ha 
algun altre tram afectat. L’ac-
tuació tindrà un cost entre 5 i 
6 milions d’euros i s’emmarca 

en el conveni que preveu que 
la Generalitat destinarà 18 mi-
lons d’euros a millorar el ser-
vei d’abastament d’aigua del 
transvasament de l’Ebre que 
presta el CAT.

Injecció milionària al CAT
El govern català aprovava el 
passat 8 de gener una inver-
sió de 18 milions d’euros per 
a la millora del servei d’abas-
tament d’aigua del minitrans-
vasament de l’Ebre que presta 
el CAT. Així, l’Agència Catala-
na de l’Aigua (ACA) atorgarà 
una subvenció directa a favor 
del CAT, repartida durant els 

propers quatre anys: 4,8 mi-
lions aquest 2020; 7 milions 
el pròxim 2021; 5 milions el 
2022; i els 1,51 milions res-
tants el 2023. La inversió su-
posarà, segons la Generalitat, 
la meitat de l’import de les ac-
tuacions previstes pel mateix 
CAT en matèria de millora de 
la qualitat de l’aigua tractada, 
garantir el subministrament 
i reduir la possibilitat d’alte-
racions al servei per “afecció 
d’agents externs”.
L’anunci de l’executiu català 
arribava després que la Pla-
taforma en Defensa de l’Ebre 
(PDE) tornés a posar en qües-

tió la continuïtat del mini-
transvasament de l’Ebre al 
Camp de Tarragona després 
de l’incident a l’Ampolla. En 
este sentit, la PDE va afirmar 
que treballarà “per posar data 
de caducitat” al CAT i perquè 
s’acabi el minitransvasament. 
Des del moviment social con-
sideren que el volum d’aigua 
que va inundar l’Ampolla de-
mostra la gran quantitat de 
recursos que s’emporten del 
riu, tot i tenir “un Delta en 
emergència”, una economia 
estancada i la constant pèrdua 
de població a les Terres de 
l’Ebre. 

L’EMD de Campredó vol 
ser informat de manera 
immediata en cas d’un ac-
cident químic al polígon 
Baix Ebre. El seu presi-
dent, Damià Grau, reclama 
que s’actualitzi el pla de 
risc químic de Tortosa i es 
tingui en compte el poble 
com una element i col·la-
borador actiu en cas d’ac-
cident. Grau insisteix en el 
que pla actual del munici-
pi no està actualitzat.
La millora dels canals de 
comunicació és un aspec-
te clau. El president de 
l’EMD de Campredó ha 
defensat la tasca de les 
indústries químiques, i 
s’ha mostrat convençut 
que amb una bona coor-
dinació entre empreses i 
administracions es poden 
minimitzar els impactes 
de qualsevol incidència. 
Esta alerta ve donada 
per l’accident a la planta 
d’IQOXE del mes de gener 
a la Canonja.  

Crisi al CAT pel trencament 
d’una canonada a l’Ampolla

Campredó 
demana
millorar
els avisos 
químics

C.B. / ACN
L’AMPOLLA

TRES DIES SENSE AIGUA

Tècnics comprovant la canonada trencada del CAT. // JOAQUIM DOMINGO.

Mira el
vídeo
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L’empresa Balfegó ha recone-
gut que el fort onatge del tem-
poral Glòria va provocar que 
exemplars de tonyina roja es-
capassen vius per la part supe-
rior de les granges d’engreix 
que té a la costa de l’Ametlla 
de Mar. Amb tot, l’empresa ha 
informat la Direcció General 
de Pesca i Afers Marítims de 
la Generalitat que “tot i que 
no pot quantificar les baixes 
per falta de visibilitat, tot in-

dica que les pèrdues seran im-
portants”.
Segons els primers càlculs de 
l’empresa i els exemplars tro-
bats a la costa, el nombre de 
tonyines mortes “no és molt 
elevat,” atès que “la majoria 
van escapar vives per la part 
superior de les instal·lacions 
pel fort onatge provocat per la 
borrasca”. En este sentit, pre-
veuen disposar de xifres apro-
ximades sobre el volum de les 
pèrdues a principis de febrer, 
un cop les condicions de vi-
sibilitat milloren i els bussos 
puguen constatar el volum de 

peix existent a les gàbies i el 
seu estat.
La consellera d’Agricultura, 
Teresa Jordà, va anunciar 
que havien requerit informa-
ció a Balfegó per determinar 
l’origen de les tonyines mor-
tes. El Departament preveu 
contactar amb el Ministeri 
d’Agricultura per facilitar 
que la retirada dels exem-
plars morts o ferits no supo-
se problemes sanitaris ni 
sancions als pescadors i va 
fer una crida als particulars a 
no recollir ni consumir peix 
mort trobat a la costa.

C.B.
L’AMETLLA DEMAR

Una de les tonyines mortes de l’empresa Balfegó. // A.P.

Balfegó reconeix la pèrdua de tonyines pel Glòria

 ECONOMIA

El temporal afecta el 20% de la 
producció de marisc al Delta

PESCA

El Departament d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca i Alimentació 
ha començat a avaluar els dan-
ys al Delta del temporal Glòria 
amb una primera xifra per al 
sector aqüícola. S’ha perdut el 
20% de la producció de marisc 
i caldran 1,5 milions d’euros per 
recuperar les muscleres trenca-
des. També es treballa amb ur-
gència per netejar el fons marí 
perquè els efectes de la tempes-
ta tenen encara moltes pesque-
res a port sense poder sortir a 
feinejar. 
“No només és el que s’ha carre-
gat el Glòria i el que ha afectat, 
sinó que hi ha efectes col·late-
rals de primer ordre que era 
evident que trobaríem passades 

unes hores i uns dies. Volem ser 
els primers a detectar-los i ja els 
tenim”, ha apuntat la consellera 
Jordà, després de visitar la cos-
ta deltaica i reunir-se amb les 
confraries de pescadors. 
Les línies d’ajut que el Departa-
ment posarà a l’abast del sector 
s’estan treballant. D’entrada, els 
aqüicultors necessitaran un mí-
nim d’1,5 milions d’euros. Al-
menys el 20% de la producció 
s’ha perdut i caldrà reparar 
bona part de les muscleres. “No 
està acabat de quantificar però 
hi haurà els ajuts que siguen ne-
cessaris, no escatirem absoluta-
ment res”, s’ha compromès la 
consellera. “El sector primari a 
l’Ebre té un rol importantíssim i 
és el mateix batec del sud del 
país. La Conselleria del ram el 
defensarem a capa i espasa”, ha 
afegit Jordà. 

ACN
AMPOSTA

Estat de les muscleres després del temporal. // CEDIDA.
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 ECONOMIA

El futur de les collites d’arròs
al Delta perilla després del Glòria

Unió de Pagesos (UP) ha exigit 
al Ministeri d’Agricultura que 
demane a la Comissió Europea 
(CE) l’articulació de mesures 
extraordinàries de gestió de 
crisis per pal·liar els baixos 
preus en origen de l’oli d’oliva, 
com permet la normativa co-
munitària de la Política Agrària 
Comuna (PAC). Mesures com 
ara un ajut per a la retirada, no 
per a l’emmagatzematge, de 
600.000 tones d’oli del mercat 

europeu per a destinacions no 
alimentàries, com per exemple 
la producció de biodièsel.
Segons el sindicat agrari, el 
sector pateix una greu crisi de 
preus, com ja va denunciar fa 
mesos, reconeguda per la Co-
missió Europea i per a la qual 
va decidir aplicar el mecanis-
me ordinari de gestió de crisi 
que contempla la PAC per al 
sector, l’emmagatzematge pri-
vat d’oli d’oliva, que va autorit-
zar l’11 de novembre del 2019. 
Però passats més de dos mesos 
des de l’articulació d’esta me-
sura, els preus en origen no 

han remuntat, ni s’han recu-
perat. A més, les previsions de 
collita per a esta campanya es 
van modificar a la baixa a l’oc-
tubre, després que la Comissió 
Europea estimés un descens 
del 9% respecte a les previ-
sions inicials.
Finalment, UP ha volgut aler-
tar els consumidors que re-
celin de les ofertes a preus 
extraordinàriament baixos 
d’olis d’oliva etiquetats com a 
verge i verge extra, perquè so-
vint no compleixen els requi-
sits mínims establerts per la 
legislació. 

El sindicat agrari Unió de 
Pagesos (UP) ha alertat dels 
“greus perjudicis” per a la 
collita d’arròs per culpa de 
l’entrada d’aigua salada als 
arrossars del Delta. En un 
comunicat, UP ha expressat 
la seua solidaritat amb els 
afectats i la “preocupació” 
pels efectes del temporal 
que ha negat milers d’hec-
tàrees. El sindicat està a l’es-
pera que acabe la borrasca 
per fer una valoració defini-
tiva de danys i prendre “les 
mesures necessàries”, però 
ja ha admès que la situació 
afectarà “les properes cam-
panyes”. A més, la Unió de 
Pagesos també ha mostrat el 

seu “malestar per la manca 
d’actuacions de protecció a 
la zona” per part de les ad-
ministracions.
El sindicat també ha indicat 
que “la falta d’un consens 
ampli” a nivell territorial 
sobre quines mesures i in-
fraestructures cal empren-
dre per preservar el Delta 
també incideixen en la si-
tuació actual. “Com s’ha 
vist clarament arran del pas 
de la tempesta Glòria, el 
Delta no pot esperar més”, 
ha afirmat UP.
D’altra banda, el sindicat 
també s’ha referit a la situa-
ció al Maresme i el Baix 
Llobregat, on preveu afec-
tacions, sobretot, al cultiu 
d’hortalisses i a les infraes-
tructures dels camps de 
conreu. 

G.M.
DELTEBRE

G.M.
TORTOSA

PAGESIA

Producció d’oli d’oliva. // ACN.

Camp d’arròs afectat a la zona de la Marquesa. // ACN.

UP alerta d’una crisi de preus de l’oli d’oliva
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Els tres principals municipis 
de les Terres de l’Ebre han 
aprofitat les primeres setma-
nes de l’any per presentar les 
grans propostes per a la Tem-
porada Cultural del primer 
trimestre del 2020. El teatre, la 
música i la dansa estaran molt 
presents en els cartells prepa-
rats des de les regidories de 
cultura a Tortosa, Amposta i 
Sant Carles de la Ràpita.

Obres del TNC a Tortosa
A la capital del Baix Ebre, l’Au-
ditori Felip Pedrell comptarà 
amb dos propostes del Tea-
tre Nacional de Catalunya. La 
primera ja a finals de gener 
amb ‘La Rambla de les Floris-
tes’, un clàssic de Josep Maria 
de Sagarra amb l’actriu Rosa 
Boladeras com a protagonis-
ta principal. L’altra obra amb 
muntatge del TNC serà ‘Soli-
tud’, el 22 de maig. Es tracta 
d’una versió de l’obra clau del 
Modernisme català, escrita el 
1905 per Caterina Albert sota 
el pseudònim de Víctor Català.
El 17 d’abril arribarà ‘Federico 

García’, dirigida per Pep Tosar, 
que inclou poesia i testimo-
ni, cant i ball flamenc, a més 
d’imatge documental. D’altra 
banda, els amants de la comè-
dia podran veure dalt de l’es-
cenari Bruno Oro i l’actriu Cla-
ra Segura. Serà el 20 de març 
a ‘Cobertura’, obra dirigida 
per la mateixa Clara Segura, i 
en la qual els dos intèrprets es 
posen en la pell de diferents 
personatges.

Música de banda a Amposta
L’Ajuntament d’Amposta vol 
apropar al teatre al conjunt 
de la ciutadania, però espe-
cialment el jovent. Amb este 
objectiu aquesta nova tempo-
rada d’Arts Escèniques s’han 
programat diverses obres amb 
passis específics pels alum-
nes de l’institut. És el cas de 
“Likes” una obra que parla de 
l’ús de les xarxes socials i que 
es representarà el 14 de febrer. 
Una altra proposta on es par-
larà de la Guerra Civil serà 
l’obra “Mort a les cunetes”, el 
22 de maig. “Lapònia” i “Mares 
i filles” completen la progra-
mació del primer semestre de 
l’any, mentre que per acabar el 
2020 es preveu portar a l’esce-

nari “La plaça del Diamant”.
A la capital del Montsià també 
tindran molt present la músi-
ca amb el nou cicle Amposta 
De Banda a Banda. Una de les 
propostes més interessants 
serà l’actuació de la Banda 
de Dones de la Federació de 
Societats Musicals de la Co-
munitat Valenciana, el 29 de 
febrer. D’altra banda, el 28 de 
març serà el torn de la Banda 
Simfònica de la Unió Musi-
cal de Lleida, mentre que la 

Banda de la Lira Ampostina 
tancarà el cicle de concerts el 
pròxim 9 d’abril.

Ballet de Moscou a la Ràpita
Màgia, teatre, cinema i música 
conformen la nova programa-
ció cultural de la Ràpita per al 
primer semestre de l’any amb 
una trentena de propostes. 
Pel que fa al teatre, la com-
panyia T-Atraco Teatre torna 
a la Ràpita amb “La Quarta 
Via’ i amb l’espectacle de mà-

gia “Amazing”, amb la màgi-
ca Melanie, coneguda arran 
d’haver participat en progra-
mes com “Pura magia”’ i ‘Got 
Talent’. El grup de teatre lo-
cal Xip Xap també estrenarà 
un nou espectacle. Destaca 
la nova visita del Ballet de 
Moscou, que després de l’èxit 
aconseguit amb “El Trenca-
nous” este passat novembre, 
tornarà al mes de maig amb 
“El llac dels cignes” a l’Audi-
tori Sixto Mir. 

PEPET I MARIETA acaba destrenar 
el videoclip del tema ‘Poliamor’, un 
reggae pop amb aires de reggaeton 
que narra l’apassionada relació amo-
rosa d’una comunitat de veïns. A més, 
és la cançó en què canta per primer 
cop com a solista Maria Cruz, la nova 
covocalista de la banda al costat de 

Josep Bordes. El videoclip està prota-
gonitzat per una amorosa parella de 
policies que denuncia “la brutalitat 
gratuïta de les recents càrregues po-
licials”. ‘Poliamor’ obre una tanda de 
noves composicions que Pepet i Ma-
rieta aniran desgranant a base de vi-
deoclips al llarg d’aquest 2020.  G.M.

Les formes d’estimar al ‘Poliamor’ 

TEATRE, DANSA I MÚSICA

Cartells de luxe a la nova temporada 
teatral d’Amposta, Tortosa i la Ràpita

L’obra Likes es representa el divendres 14 de febrer a la Lira Ampostina. // DARA TEATRE.

Albert Pascual
REDACCIÓ
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Nova edició de la Festa major de l’Ametlla de Mar, en honor a la 
seva patrona, la Mare de Déu de la Candelera, amb un atapeït 
programa que combina els actes més tradicionals i religiosos 
(com la processó, l’ofrena floral o el ‘Ball de la Candelera’) amb 
els més populars i moderns (com els gegants i els concerts). 

  Festa Major de la Candelera de 
L’Ametlla de Mar
Del 31 de gener al 4 de febrer

Us recomanem

 Benicarló
‘’Acentos de color’’ de Nicolás 
Caballero
Fins al 12 de febrer.
Lloc: Mucbe.

 Benicarló
‘Quan dormen els arbres’ de 
Lluís Ibáñez Melià
Fins al 16 de febrer.
Lloc: Mucbe.

 Tortosa
‘‘Orgues del Camp de Tarragona 
i les Terres de l’Ebre’’
Fins al 28 de febrer.
Lloc: Campus Terres de l’Ebre
de la URV. 

 La Galera
‘En femení’ d’Anna R. Bas
Del 5 de febrer a l’1 de març.
Lloc: Terracota, Centre
d’Interpretació de la Terrissa.
Entrada lliure i gratuïta.

 La Ràpita
‘Camins de Ronda’
Fins a l’1 de març.
Lloc: Museu de la Mar de l’Ebre.
Entrada gratuïta.

 Tortosa
‘Aigua, Sol i Ferro’ de Josep
Maria Balagué
Fins a l’1 de març.
Lloc: Museu de l’Ebre.
Entrada lliure i gratuïta.

 Benicarló
‘Ceramistes contemporanis 
castellonencs’
Fins al 22 de març.
Lloc: Mucbe.

 La Fatarella
‘Pedra sobre pedra’
Fins al 22 d’abril.
Lloc: Los Canyerets.

 Mas de Barberans
‘Fusta Teixida’
Fins al 15 de juliol.
Lloc: Museu de la Pauma.

Fires i festesFires i festes

Menjar i beure

Fires i festes

Fires i festes

Fires i festes

Música Exposicions

  Vinaròs

‘Carnestoltes de Vinaròs’ 
Del 8 al 24 de febrer

 Bot

Festa major de Bot 2020

Fins al 6 de febrer

Bot celebra la Festa Major en honor a Sant Blai amb una set-
mana plena d’activitats: cercaviles, concerts, balls tradicionals i 
curses, entre altres. 

 Benicarló

Falles 2020

Del 29 de febrer al 19 de març

Des que es plantara la primera falla a Benicarló, l’any 1973, les 
falles de Benicarló s’han convertit en una festa multitudinària 
i popular, de fama nacional. Una festa oberta a tots els visitants 
de la nostra ciutat.

  L’Aldea

Carnestoltes 
Dissabte 22 de febrer

Pavelló Poliesportiu

Agafa la teva disfressa i vine a 

gaudir amb els teus amics i la teva 

família del carnaval de la ciutat. 

T’hi esperem!

 Amposta

XXV Festa de la 
Carxofa i l’arròs
Diumenge 16 de febrer, 12h

Pavelló 1 d’octubre

La 25a Festa de la Carxofa i l’arròs 

arriba acompanyada del 5è Mercat 

de Productes de les Terres de 

l’Ebre km 0.

 Tortosa
Concert de Joan Rovira
Dissabte 8 de febrer, 23h
Auditori Felip Pedrell

El cantant camarlenc presenta el 
seu nou disc ‘Dies Millors’, en un 
únic concert a Tortosa.
Entrades des de 15€. 

 EMD Jesús
XXV Fira de l’Oli i IV Fira de la 
Garrofa de les Terres de L’Ebre
21, 22 i 23 de febrer
La Fira de l’Oli de les Terres de 
l’Ebre esdevé una plataforma 
per impulsar el nostre patrimoni 
etnològic.

Amb el suport de:
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Aquesta recepta és 
una de les receptes 
d’hivern de  de la 
meva mare de les que 
més record en tinc. 
El corder ens 
agradava molt a casa, 
potser per l’origen 
aragonès (de Teruel) 
dels meus pares. 
L’estofat que us porto 
és molt senzill de 
fer. És d’una part del 
corder econòmica 
però no per això 
deixa de ser saborosa. 
L’important és que la 
carn sigui d’excel·lent 
qualitat!” 

Estofat
de corder

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Arròs amb
abadejo
i carxofes

Ingredients

· 1/4 de kg d’abadejo
· 4 tasses d’arròs
· 4 carxofes
· 1 grapat de pèsols
· 1 tomàquet
· 4 alls
· 1 rameta de julivert
· Pebre roig en pols
· 3 fils de safra
· Oli d’oliva
· Aigua
· Sal i salsetes

Elaboració

El dia abans, poseu l’abadejo 
en remull, per a dessalar-lo 
bé. En una cassola, amb un 
bon raig d’oli, poseu a sofregir 
el tomàquet, el julivert, els 
alls, l’abadejo, les carxofes 
ben tallades, i els pèsols. 
Remeneu-ho tot bé durant un 
minut. Afegiu el pebre roig i 
els fils de safrà i tireu l’aigua. 
La mida de l’aigua seran dos 
tasses per cada una d’arròs. 
Quan aquesta trenqui a bullir, 
tireu l’arròs.
Deixeu-ho coure uns 20 
minuts, sense deixar de 
vigilar l’arròs. Afegiu la sal i 
les salsetes al vostre gust. A 
poder ser, aquest arròs ha de 
quedar sec.

INGREDIENTS

• Coll de corder (2-3 tallets per 
persona)
• Patates
• Alls

• Vi blanc
• Una fulla de llorer
• Un ramellet d’herbes
• Pebre en gra 

• Un polsim de pebre mòlt
• Farina per arrebossar la carn
• Aigua
• Oli d’oliva VE

ELABORACIÓ
1. Salpebrem la carn i la passem 
per farina.
2. En una cassola posem oli a 
escalfar amb els alls (vigilem que 
no es cremin). Quan l’oli està 
calent daurem els talls de coll de 
corder pels dos costats.
3. Tot seguit ho reguem amb 

una mica de vi blanc i el deixem 
evaporar durant uns minuts. 
A continuació incorporem el 
ramillet d’herbes i l’aigua (fins 
cobrir la carn). Afegim una mica 
de sal. Ho fem coure uns minuts 
a foc fort i després baixem el foc. 
4. Mentrestant pelem les patates, 
les rentem i les esqueixem.

5. Quan la carn està gairebé feta 
és quan hem d’afegir les patates. 
Quan aquestes estiguin cuites 
apaguem i retirem del foc.

LA CUINA DE L'OLGA

El 24 de gener passat es va cele-
brar a Benicarló el Sopar de Gala 
de la Festa de la Carxofa, acte du-
rant el qual es va entregar la Car-
xofa d’Or a un dels divulgadors 
gastronòmics més mediàtics, Mikel 
López Iturriaga, creador i director 
del blog El Comidista. A més, tam-

bé es va fer un homenatge a l’agri-
cultora Maricarmen Arín Borrás, 
una persona que ha dedicat tota 
la vida a la terra. En este sentit, 
Arín és la primera dona llaurado-
ra que ha estat homenatjada en el 
marc de la Festa de la Carxofa de 
Benicarló.   A.P.

Carxofa d’Or per a El Comidista

F
FOGONS
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Toni
“Havíem 
de ser molt 
ràpids per 
calcular el 
temps entre 
cotxes amb 
cronòmetre.”

PINZELLADES2

Mireia
“L’activitat 
que més em 
va agradar 
és la de les 
entrevistes. 
Coneixes a 
molta gent 

d’arreu del món.”

Unai
“Jo 
m’encarregava 
de calcular la 
velocitat entre 
dos punts. 
Van molt de 
pressa!”

Calvin
“Quan 
cronometràvem 
el temps vam 
poder veure 
com els cotxes 
passaven molt 
de pressa per 
les corbes del tram de Bot.”

Ainhoa
“El dia que 
vam anar al 
Rally RACC 
Catalunya va 
ser un dia molt 
divertit on vam 
anar tots els 

alumnes de 4t, 5è i 6è.”

Aitana
“Tots anaven 
molt de pressa 
però hi havia 
uns clars 
guanyadors, 
com Dani 
Sordo.”

Òscar
" Vam xalar 
molt veient 
els cotxes 
derrapant 
molt a prop 
nostre.”

Pep
"Ott Tänak i 
Dani Sordo 
eren dels 
pilots més 
ràpids del 
Rally!"

Diana
" Vam fer 
diverses 
entrevistes en 
anglès, català 
i castellà. Vam 
xalar molt!"

Guille
" Quan anem a visitar el Rally RACC ens ho 
passem molt bé. Fem activitats en equip com 
calcular el temps entre cotxes o fer entrevistes 
a la gent que està de públic.”

Axel
“A mi m’agrada molt quan amb l’escola anem al 
Rally perquè m’agraden molts els cotxes i veure 
la velocitat en la qual passen per les corbes del 
tram de Bot. Ott i Dani són molt ràpids!”

Cloe
" Va ser molt interessant fer entrevistes a la 
gent que hi havia al Rally perquè hi havia gent 
d’arreu del món. Vam practicar molt l’anglès!”

Laia
“Quan vam fer 
votacions per 
escollir el tema 
per al programa 
Petits Artistes 
em va semblar 
molt originar 

escollir el Rally RACC Catalunya.”

ESCOLA SANT JOAN DE BOT
Va ser del 24 al 27 d’octubre quan es va donar el tret de 
sortida a la 55a edició del Rally RACC Catalunya - Costa 
Daurada, la 15a que passa per les Terres de l’Ebre i co-
marques del Camp de Tarragona. Són tres dies de cursa 
on es disputen 17 trams cronometrats i un total de 325 
quilòmetres. Els alumnes de l’escola Sant Joan d’Horta de 
Sant Joan sempre estan pendent d’aquesta prova pun-

tuable per al Campionat del Món de Ral·lis. I és que els 
xiquets i xiquetes realitzen una sèrie de cronometratges 
i entrevistes des del tram Horta-Bot. Amb aquestes acti-
vitats planificades des de 
l’escola posen en pràcti-
ca tant la seva capacitat 
matemàtica com lingüís-
tic.a   N.B.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

>

>

>
El Rally RACC Catalunya - Costa Daurada

P
PETITS
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L’atleta de La Galera Llorenç 
Sales, component de la Unió 
Atlètica Montsià, es va mar-
car com a objectiu competir 
als Jocs de Tòquio 2020 en la 
prova dels 1.500 metres. Per 
aquest motiu, es va engegar un 
projecte molt ambiciós i il·lu-
sionant amb el seu club i amb 
diferents entitats i col·labora-
dors per a poder-ho fer reali-
tat.
El projecte ‘Sales 2020: la il·lu-
sió d’un territori’ va néixer el 
mes d’octubre de l’any 2018, 
quan la Unió Atlètica Mont-
sià i l’atleta galerenc van fir-
mar  l’acord per a que aquest 
es tornés a incorporar al club 
que el va veure créixer. Des 
de l’entitat ampostina es va 
pretendre impulsar a l’atleta 
per ajudar-lo a seguir la seva 
trajectòria atlètica, en la que 
destaquen vàries internacio-
nalitats formant part de la Se-
lecció Espanyola.

Malgrat la trajectòria ascen-
dent, en aquell moment, Llo-
renç no es podia dedicar ex-
clusivament a la pràctica de 
l’atletisme, ho compaginava 
amb la seva vida laboral, i això 
li restava hores d’entrenament 
i de descans afectant negati-
vament al seu rendiment. Per 
això, el projecte tenia com a 
objectiu aconseguir els recur-
sos materials necessaris per a 
que Llorenç pugués dedicar-se 
exclusivament a preparar-se 
per assolir la fita de classifi-
car-se per a Tòquio 2020.
Es van preparar diverses lí-
nies de col·laboració; entre 
elles la via del  finançament 
particular: una campanya de 
crowfunding dins la platafor-
ma Verkami on hi havia la pos-
sibilitat de poder col·laborar a 
nivell individual amb recom-
penses. Inicialment l’objectiu 
era de 5000 euros, però es va 
arribar a la xifra de 7.775 euros 
i més de 100 mecenes. 
També es va preveure finança-
ment públic, que va consistir 

en ajuts de l’administració 
pública. A més,  es va contem-
plar finançament privat, dins 
de l’àmbit del qual hi va haver 
ajuts provinents de l’esfera 
privada. Cal remarcar que les 

aportacions no havien de ser 
necessàriament monetàries. 
Les empreses tenien l’opció de 
col·laborar oferint els seus ser-
veis gratuïtament o a més baix 
cost. 

El musher tortosí Kiko Va-
llespí (Ebremushing) va firmar 
una més que meritòria setena 
posició a l’última etapa (l’or-
ganització va ajuntar les dues 
últimes etapes en una) de la 
Grande Odyssée, exigent com-
petició que es va disputar als 
Alps francesos amb desnivells 
considerables que van com-
plicar el transcurs de la cursa. 

Després de cobrir els últims 73 
kilòmetres de la prova, el tor-
tosí es va mostrar satisfet per 
l’esforç i per la setena posició de 
la general obtinguda finalment. 
Vallespí apuntava que “es tracta 
d’una de les curses més dures a 
nivell mundial dintre de l’àmbit 
del mushing i el nostre objectiu 
era acabar-la; el fet de poder 
estar en el top-ten és molt satis-
factori”.
El tortosí va obtenir un gran 
resultat en una cita en la que es 
van produir molts abandona-

ments i a la que va acudir sense 
poder entrenar sobre neu, un 
contratemps que va superar tot 
i el notable nivell dels mushers 
participants en la competició: 
“Hi havia alguns campions del 
món.”, recorda.
Després de tornar a casa i recu-
perar forces, Vallespí té clar que 
el proper any tornarà a prendre 
part en la Grande Odyssée, una 
cursa molt mediàtica que sem-
pre es seguida per un gran nom-
bre d’incondicionals d’aquesta 
disciplina esportiva.        

L’I Am Pàdel Amposta van acollir 
el primer torneig  de l’Audi Pàdel 
Series. A la primera masculina, 
Nacho Vicente i Carlos Monfort 
van guanyar a Diego Polo i Nacho 
Serena per 3-6, 6-3 i 10-8; a la se-
gona, Marcel España i Àlex López 
van superar a Òscar Felip i a Alfon-

so Ausín per 7-5 i 6-2 i a la tercera 
Domingo Hierro i Fernando Váz-
quez van vèncer a Esteban Boils i 
Jordi Guardiola per 6-4, 3-6 i 11-9. 
En segona categoria femenina, 
Tamara Garcia i Paula Bravo van 
guanyar a Marta Ros i Maria Za-
pata per 4-6, 7-5 i 10-6.   V.M.

Inici del circuit Audi Pàdel Series

ATLETISME

El projecte per ajudar Llorenç Sales 
recapta un total de 7.775 euros

L’atleta de la Galera Llorenç Sales té el repte d’acudir als Jocs de Tòquio. // FOTO: FACEBOOK

Vicky Maigí
LA GALERA

E
ESPORTS

Redacció
TORTOSA

Kiko Vallespí acaba setè a la Grande Odyssée

El musher tortosí Kiko Vallespí.  // ERIC LEFORT

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Posada de llarg de la Trencacims
 La prova,que es va presentar a l’Hotel SB

Corona de Tortosa, es farà els dies 28 i 29 de març
 La exigent cita constarà de diferents modalitats 

diferents i podria reunir a un miler de ‘runners’

La Trencacims Paüls 2020 
serà especial. Dels prop de 
200 corredors que van par-
ticipar en la primera edició, 
enguany la xifra podria arri-
bar al miler de ‘runners’ entre 
totes les modalitats: Ultratrail 
de 75 km i 5.300 m; UltraMa-
rató de 51 km i 4.000 m; Mitja 
Marató, de 23 km i 1.800 m i 
Marxa i cursa cadet, de 13 km 
i 700 metres.
L’Hotel SB Corona de Tortosa 
va ser l’escenari on es va fer 
la presentació oficial d’aquest 
clàssic del calendari. 
L’Ultratrail de 75 km i 5.300 
metres de desnivell positiu 
tindrà lloc el dissabte 28 de 
març. El recorregut trepitjarà 
indrets emblemàtics del Parc 

Natural dels Ports com el Tos-
sal d’Engrilló, el Joan Gran, 
l’Espina, el Refugi de Clotes, 
el Coll d’Alfara i la Tossa. For-
ma part del circuit Spain Ul-
tra Cup (SUC)– El Circuito 
del Lobo 2020 – XL.
D’altra banda, la UltraMara-
tó de 51 km i 4.000 metres de 
desnivell positiu també tindrà 
lloc el dissabte 28 de març. Es 
tracta de la modalitat que va 
néixer a la primera edició i la 
que compta amb més adeptes. 
Enguany s’han realitzat mo-
dificacions al recorregut, eli-
minant part de les pistes que 
unien alguns dels passos més 
emblemàtics de la cursa com 
la Punta dels Raus, l’Estarros-
sall, el Joan Gran i l’Espina. 
Forma part del circuit Spain 
Ultra Cup (SUC)– El Circuito 
del Lobo 2020 – M ; del Cam-
pionat de Catalunya Ultra de 

la FCA (Federació Catalana 
d’Atletisme) i del Campionat 
de llarga distància de les Te-
rres de l’Ebre.
La Mitja Marató, de 23 km i 
1.800 metres de desnivell po-
sitiu, es disputarà diumen-
ge 29 de març. El recorregut 
comptarà amb senders més 
boscosos pels amants de les 
curses ràpides, però sense 
renunciar als passos més em-
blemàtics com la Bassa de la 
Refoia, el Tossal d’en Grillo, 
la Punta de l’Aigua i el Joan 
Gran. Forma part de la Copa 
Trail de la FCA (Federació 
Catalana d’Atletisme) i del 
Circuit de Curses per Mun-
tanya ebrenc.
La marxa i la cursa cadet, de 
13 km i 700 metres de desni-
vell positiu, també es disputa-
ran diumenge 29 de març, 
així com la cursa júnior. 

Redacció
PAÜLS

Imatge d’una passada edició de la Trencacims. // TRENCACIMS

CURSES PER MUNTANYA

 ESPORTS

La temporada ciclista de ca-
rretera 2020 va començar amb 
la Cursa Social del Perelló, 
que va arribar a la 78ª edició i 
va tornar a estar dominada per 
Stephan Bakker, component 
del Team SmartDry. 
La prova va estar presidida 
per la pluja, que van desafiar 
els corredors presents en la 
cita, i Bakker es va emportar el 
triomf en solitari, sent acom-

panyat al podi pels seus com-
panys d’equip Giulio Furioli i 
Evan Clemnets, que van aca-
bar segons i tercers, respecti-
vament, i que van demostrar la 
seua gran qualitat.
El ciclista neerlandès, de 25 
anys, la passada temporada ja 
va ser un dels grans noms de la 
carretera catalana, sumant un 
total de quatre triomfs. Bakker 
venia de competir, a finals del 
mes de desembre, en una cur-
sa per etapes UCI com és la 
Vuelta a Costa Rica, en una 
categoria on la passada cam-

panya ja va dominar el Tour 
de Camerún.
La Cursa Social del Perelló és 
tot un clàssic del calendari del 
món del ciclisme i sempre 
compta amb una gran partici-
pació de ciclistes de renom i 
un bon nombre d’aficionats a 
aquesta disciplina esportiva  
que no es perden les evolu-
cions dels corredors presents. 
L’activitat s’enmarca dintre de 
les festes de Sant Antoni 
d’aquest municipi del Baix 
Ebre i és un dels actes desta-
cats. 

Bakker guanya la Cursa Social del Perelló
Redacció
EL PERELLÓ

Participants en la Cursa del Perelló. // AJUNTAMENT EL PERELLÓ
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Windows 7 es queda sense suport
Aquest passat 14 de gener ha estat la data que ha 
posat fi a un històric de la informàtica, el sistema 
operatiu Windows 7 de Microsoft, en totes les se-
ves diferents versions, tant domèstiques com pro-
fessionals. Disponible des del 2009, ha estat durant 
més de 10 anys al mercat, i és considerada una de 
les versions de Windows més estables i funcionals, 
amb unes vendes que es calcula que han superat 
els 700 milions de còpies arreu del món.
Però, significa això que els equips amb Windows 
7 ja no podran seguir funcionant? Bé, realment, al 
que es posa fi és al suport d’actualitzacions per part 
del fabricant. Això vol dir que ja no apareixeran 
noves funcions de millora, com les típiques des-
càrregues de seguretat i actualitzacions de sistema 
que de forma regular i automàtica Microsoft anava 
subministrant. Per tant, a efectes tangibles, podem 
dir que qualsevol usuari que decideixi seguir tre-
ballant amb aquest sistema quedarà desprotegit 
davant les amenaces informàtiques (malwares, vi-
rus, i altres) que contínuament envaeixen la xarxa 
d’Internet.
Per tant, podríem dir que Windows 7 deixa de ser 

una solució segura per entorns especialment cor-
poratius degut a la falta de seguretat del mateix, 
sobretot a nivell de banca electrònica, correu elec-
trònic i documents oficials de certa confidenciali-
tat. Llavors, quina és l’alternativa que es presenta? 
Actualitzar-se a la versió Windows 10, aquest és 
l’únic camí per seguir protegits davant el món di-
gital i, per cert, Microsoft ha preparat una eina 
especial per automatitzar la migració de forma 
transparent i gratuïta. El problema és que aquesta 
solució no és viable per a tots els equips, ja que ac-
tualitzar a Windows 10 comporta una demanda su-
perior de hardware i que la gran majoria d’equips 
amb “Windows 7 de fàbrica” no compleixen. En 
altres paraules, aquesta actualització alentirà molt 
els ordinadors, llevat que no vagi acompanyada 
d’una millora de hardware (8Gb de RAM i disc dur 
de tecnologia SSD és el recomanat). Per tant, per-
judica considerablement els usuaris finals.
Degut a totes aquestes dificultats plantejades, mol-
tes empreses i entitats governamentals amb milers 
d’equips informàtics funcionant encara amb Win-
dows 7 han decidit reinvertir grans quantitats de 

diners amb la finalitat de mantenir el suport dels 
mateixos, com és el cas de la capital alemanya de 
Berlín, on 20.000 dels 85.000 equips de l’adminis-
tració pública encara funcionen amb la versió de 
Windows 7 Professional.
En definitiva, “renovar-se o morir”, seguir treba-
llant amb un equip amb Windows 7 comportarà 
una sèrie de perills, val la pena tenir-ho present. 
D’altra banda, sempre ens quedarà el consol que 
Windows 10 és un dels millors sistemes operatius 
que mai ha dissenyat Microsoft. Sens dubte, és el 
moment d’efectuar el salt cap al futur!

per Jaume Querol

Consternació a Canal 21 Ebre 
per la mort sobtada del col·la-
borador Josep Bort, qui el pas-
sat 10 de gener no va poder 
superar una crisi cardíaca. Ac-
tualment, Josep era el respon-
sable del programa de pàdel i 
en anteriors temporades havia 
col·laborat amb el programa 
de futbol Temps Afegit, a més 
de narrar cada setmana el Par-
tit de la Jornada. A més, també 
va ser un dels enviats especials 
per cobrir els Jocs del Medite-
rrani de Tarragona 2018. La 
mort de Bort també ha provo-
cat un gran impacte a Alcanar, 
on era una persona molt co-
neguda per la seua vinculació 
amb el món de l’esport i amb 

tota mena d’iniciatives. “Des 
de Canal 21, volem transmetre 
el nostre condol a familiars i 
amics de Josep Bort. Sempre 
el recordarem pel seu caràcter 
amable i rialler, però sobretot 
per ser un bon company. Des-
cansa en pau, Josep”, han es-
crit des de la televisió del grup 
Doble Columna.
A Alcanar, les mostres de con-
dol van arribar des del ma-
teix Ajuntament, on Josep va 
ser regidor de Convergència 
i Unió durant tres mandats, 
entre els anys 1999 i 2011, en-
carregant-se d’àrees com la de 
Comerç al municipi.

Fins sempre, Josep Bort
Redacció
ALCANAR

Josep Bort en una retransmissió esportiva per a Canal 21 Ebre. // EMILIO ZARAGOZA.

EL PRIMER ebrenc del 2020 és Nil 
Gendre Bosch, que va nàixer a les 
00.43 hores de l’1 de gener a l’Hospi-
tal de Tortosa Verge de la Cinta. De 
fet, es tracta també del primer torto-
sí de l’any. Nil Gendre Bosch va nàixer 
amb un pes de 3,6 quilos i és el tercer 
fill de la parella formada per David 
Gendre i Sandra Bosch. Per als pares, 

el fet que Nil siga el primer ebrenc i 
tortosí de l’any els ha agafat per sor-
presa. Esta bona notícia se suma a la 
que destacava el pare pel fet d’ha-
ver nascut el xiquet l’1 de gener i no 
el 31 de desembre, ell podrà gaudir 
de dotze setmanes de baixa pater-
nal, en lloc de les nou setmanes que 
hi havia anteriorment.  J.D.

Nil Gendre Bosch, el primer de 2020

MOR EL COL·LABORADOR DE CANAL 21

D
DIVERS

Mira el
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno i 

Cinta Bonet. EN DIRECTE.

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cul-

turals del cap de setmana a 

les Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt 

del món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

Amb Albert Pascual i

Natàlia Barraguer.

22.00 Temps Afegit

Amb Vicky Maigí.

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit 

de la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt 

del món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Vicky Maigí ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes 

se celebra el ple municipal, 

que s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per 

Jesús Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i 

socials sobre aspectes de les 

Terres de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un 

nou col·legi de les Terres de 

l'Ebre, amb els més petits 

com a protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de 

Batea / Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural 

del cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de prem-

sa de la setmana, emeses 

íntegrament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del 

món

16.00 Ple municipal de Batea 

/ Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la sema-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de 

Tortosa / Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

 DIVERS

Emoció a la Nit de la Comunicació

La primera Nit de la Comuni-
cació, celebrada el passat di-
vendres 24 de gener va voler 
recordar tots els periodistes i 
comunicadors que s’han jubilat 
els darrers anys a les Terres de 
l’Ebre. Un total de 12 històrics 
del periodisme que en molts ca-
sos han sigut mestres i referents 
a seguir per als nous professio-
nals que han començat en esta 
professió: Daniel Arasa, Josep 
Bayerri, Conrad Duran, Joan 
Esteller, Xavier Garcia, Joan 
Launes, Amparo Moreno, Pilar 
Rodríguez, Josep Roig, Ignasi 
Vidal i Josep Lluís Villa. Tots 
van rebre agraïts i emocionats 
el merescut reconeixement a la 
seua llarga trajectòria, en molts 
casos més de quaranta anys de 
professió. També va rebre una 
menció especial Vídeo Ascó 
Televisió, una de les emissores 
més veteranes de les comarques 
de l’Ebre, pels seus 35 anys. En 

tot este temps hi han passat per 
l’emissora municipal més de 
200 col·laboradors i s’han enre-
gistrat més de 10 mil cintes, un 
patrimoni audiovisual d’incal-
culable valor.
La nit també va servir per a do-
nar la benvinguda a tretze nous 
col·legiats. 
Però va haver més sorpreses 
amb l’anunci del Micro Daurat 
del 2019 per la seua trajectòria 
professional a la periodista Am-
paro Moreno. Els Micros 2019, 
que també inclouen l’Obert i el 
Tancat, es lliuraran en un acte 
públic el pròxim mes d’abril.
El sopar va comptar amb la 
presència del degà del Col·legi 
de Periodistes de Catalunya, 
Joan Maria Morros, en una fes-
ta que va acabar amb l’actuació 
del periodista de TV3 i discjò-
quei, Víctor Sorribes.  

Tots els homenatjats per la seua trajectòria professional. // CEDIDA.

A.P.
TORTOSA

 La Primera Nit de la Comunicació reuneix seixanta 
professionals del periodisme de les Terres de l’Ebre

 Els 35 anys de Vídeo Ascó Televisió i dotze
comunicadors ja retirats entre els homenatjats
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